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#THOUGHTS

klimata ŝanĝo

daŭripoveco

respondecoo

karbona  dioksido

Eŭropa Verda  Pakto

renoviĝantaj energifontoj

klimata neŭtraleco
verda  energio 

Uhodnete, co která slova v „originálním“ esperantu znamenají?       Řešení najdete na zadní obálce.
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#THOUGHTS

ESGeranto jazykem 
budoucnosti
Rozmohl se nám tu takový nešvar. Haníme Zelenou dohodu pro Evropu, pů-
vodní slovo v jejím anglickém názvu Green Deal mylně překládáme jako úděl 
a cítíme, že nám je činěno příkoří. Když ale jako národ dáváme svému názoru 
hlas a vyjadřujeme se k jednotlivým cílům, které tato dohoda nastavuje, 
jsme v devadesáti procentech pro. Ať už je to příroda krajiny, ochrana zdrojů, 
méně plýtvání, nebo zdravější lesy. Podobně to máme u zkratek – slyšíme-li 
ESG, ježí se nám chlupy a ošíváme se. Když se ale začteme do jejich pilířů, 
tak nám snižování dopadů na svět kolem nás včetně snahy o důstojnější 
práci sebe samých dává smysl. Není na čase začít novému světovému 
jazyku, pomyslnému esperantu v ESG, rozumět? Možná tak nasadíme brýle, 
které nám pomohou číst hrozby jako příležitost, najdeme směry, jak fi rmy 
učinit energeticky soběstačnými, na odpadech vydělávajícími a se zaměst-
nanci šťastnějšími a lépe placenými. Tak totiž ESG čtu já. Začtěte se do no-
vého čísla FUTU a zkuste si alespoň na chvíli ony pomyslné brýle s pozitiv-
ním úhlem pohledu na ESG vyzkoušet i vy.  

klimata ŝanĝo

futuro

naturo

karbona  dioksido

Eŭropa Verda  Pakto

renoviĝantaj energifontoj

verda  energio 
Soňa Klepek Jonášová

ambasadorka magazínu FUTU
Zakladatelka Institutu cirkulární ekonomiky INCIEN
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#TRAVELLING #TRAVELLING

Text: Lea Macíková
Foto: Leo Express

P odíl železniční dopravy na emi-
sích CO2 v EU činí pouhého 
0,5 % a dlouhodobě klesá. 

Zvláště elektrické vlaky, které najdete 
například na tratích z Prahy do Olomouce, 
Ostravy a dalších významných měst, mají 
výrazně nižší uhlíkovou stopu než jiné 
druhy dopravy. Tak například: když v elek-
trickém vlaku jede 156 cestujících, jejich 
uhlíková stopa na člověka je třikrát menší 
než při cestě čtyř lidí autem. A jak často 
vidíte v zácpě auto se čtyřmi pasažéry?

U nás v Leo Express věříme, že koncept 
ekologicky udržitelné dopravy má oprav-
du smysl. Jako první vlakový dopravce 
v Česku jsme proto cestujícím začali nabí-
zet možnost dobrovolné kompenzace 
emisí CO2, které svou cestou vyprodukují. 
A to přesto, že drtivou většinu našich tratí 
obsluhují právě ekologické elektrické vla-
ky. Cestující si tak při objednávání jízde-

Stále více lidí si pro svou každodenní dopravu či 
delší turistické cesty vybírá hromadnou dopravu. 
Cestování vlakem nabízí řadu výhod – například 
možnost při cestě pracovat či naopak využít jízdu 
k odpočinku. A samozřejmě je daleko zelenější.

nek může zvolit možnost, že 
chce kompenzovat uhlíkovou 
stopu své cesty. Výše této 
kompenzace závisí na faktorech, 
jako je obsazenost vlaku či délka ces-
ty, ale díky šetrným vlakům na elektřinu 
se většinou pohybuje ve výši několika 
jednotek korun. O využití vybraných pro-
středků následně rozhodují přímo zákaz-
níci, kteří se každý podzim mohou zapojit 
do hlasování na sociálních sítích. Kompen-
zace uhlíkové stopy jsme spustili již před 
třemi lety, za tu dobu s námi cestující 
vykompenzovali už přes 610 tun CO2

a na nové výsadby zeleně poslali přes 
221 tisíc korun. Uhlíkovou stopu své jíz-
denky tak kompenzuje každý 20. cestující. 
Celkem se díky tomu podařilo vysadit 
115 stromů v českých obcích Jabloňov, 
Beňov a Jeneč.

KDYŽ
CESTOVAT, 

TAK
VLAKEM. 
ZELENĚ

Více na le.cz/eco

KOMPENZACE 

V ČÍSLECH
3

zelené projekty

115

vysazených stromů

221000 Kč 

v příspěvcích na kompenzaci

610 tun 

kompenzovaných emisí CO2
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#INTERVIEW

Text: Daniel Mrázek
Foto: Aleš Funke 
a archiv BDO

EFEKTIVNĚ
S 

GRÁCIÍ
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Rámec ESG, a zejména pak 

související legislativa, mají 

v konečném důsledku podpořit 

důvěru v udržitelná řešení.
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#INTERVIEW

EFEKTIVNĚ
S 

GRÁCIÍ

Už za rok a půl budou muset fi rmy sledovat, jak se chovají k životnímu prostředí a ke společnosti 
a zároveň jakou kulturu mají nastavenou v řízení podniku. Ačkoli se povinné podávání 
nefi nančního reportingu ESG týká velkých společností s více než 250 zaměstnanci, ročním 
obratem vyšším než 40 milionů eur, případně s aktivy v hodnotě přesahující 20 milionů eur, 
zpozornět by měly i fi rmy menší, ba dokonce i OSVČ.

k posílení šetrného nakládání se zdroji. S tím souvi-
sí také příležitosti pro každou jednotlivou fi rmu, jak 
posílit svou stávající pozici na trhu nebo oslovit 
nové spotřebitele.

K čemu je povinný reporting ESG dobrý?
Dosud fi rmy informovaly o tom, jak jsou udržitelné, 
podle různých standardů. Existují také desítky ESG 
ratingů a každý má trochu jinou metodiku. Výsled-
né informace tak nejsou srovnatelné a neplní to 
hlavní cíl – poskytnout jasné, spolehlivé a porovna-
telné informace, které by dokázaly podpořit kvalifi -
kované rozhodování lidí a fi rem. Proto přišla Evrop-
ská komise se závaznými standardy, které budou 
stejné pro všechny fi rmy sídlící a podnikající v Ev-
ropské unii od určité velikosti.

To je takové administrativní hledisko. Ale 
může to něco přinést i fi rmám samotným?
Už jen to, že se zamyslíme nad tím, jaké dopady má 
činnost fi rmy na naše okolí, má samo o sobě spous-
tu přínosů. Můžeme dosáhnout úspor energií, ušet-
řit za vodu či odpad, lépe se připravit na sucha, zlep-
šit nakládání se vstupními materiály do výroby, po-
sílit nakládání s odpady a následné materiálové užití 
a tím celkově zvýšit kvalitu prostředí, ve kterém žije-
me, i odolnost evropské ekonomiky. Ve stávajícím 

D ůvod je ten, že do ratingu ESG se bu-
dou velkým fi rmám promítat i přístu-
py jejich dodavatelů. Velké fi rmy tak 

můžou menší dodavatele požádat o údaje jejich 
ekologických i společenských dopadů.
Na první pohled se zdá, že se jedná o další z povin-
ností ztěžujících podnikání. Stanislav Klika, ředitel 
oddělení Risk Advisory Services v poradenské spo-
lečnosti BDO, to ale vidí jinak.

ESG… Pro někoho skoro sprosté slovo, nebo 
alespoň strašák, pro jiného šance pro plane-
tu. Jak tuto zkratku vnímáte vy?
ESG je komplexní rámec, který má pomoci fi rmám 
informovat o tom, jak se jim daří fungovat udržitel-
ně. Tzv. „zelená“ tranzice přináší spoustu příležitos-
tí, ale i rizik, a to nejen pro fi rmy jako takové, ale 
samozřejmě pro jejich vlastníky, investory, věřitele 
nebo zákazníky. Právě zvýšená poptávka po udrži-
telných produktech či službách motivuje některé 
fi rmy, aby ty svoje produkty „lakovaly na zeleno“. 
Rámec ESG, a zejména pak související legislativa, 
mají v konečném důsledku podpořit důvěru v udrži-
telná řešení a nastavit klasifi kační systém pro akti-
vity udržitelné, přechodné a neudržitelné.

Je potřeba se ESG bát?
Ne. Myslím si, že je to příležitost. Příležitost k celko-
vému zlepšení kvality našeho života, prostředí, kde 
žijeme, a naší bezpečnosti. Konkrétně může ESG, 
respektive větší zaměření se na udržitelnost, při-
nést zvýšení efektivity, snížení požadavků na pri-
mární zdroje a může podpořit další digitalizaci a au-
tomatizaci. Díky novým potřebám fi rem a spotřebi-
telů mohou vzniknout nové produkty a služby, což 
může vést k větší konkurenceschopnosti a zároveň 
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STANISLAV KLIKA

V BDO pracuje od roku 2016 
a zaměřuje se na řízení rizik, vnitřní 
kontroly, interní audit, externí 
hodnocení kvality interního auditu 
a forenzní audit. V oblasti compliance 
se specializuje na ochranu osobních 
údajů a prevenci praní špinavých 
peněz. Získal bohaté zkušenosti 
v oblasti systémů vnitřní kontroly 
jako tvůrce právních předpisů pro 
vnitřní kontrolu a interní audit. Je 
absolventem Právnické fakulty 
Masarykovy univerzity. Hovoří česky, 
anglicky a německy.
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#INTERVIEW
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#INTERVIEW

geopoliticky dynamickém prostředí může-
me vidět například návrat decentralizace 
a zkracování dodavatelských řetězců nebo 
omezování surovinové závislosti na mimo-
evropských dodavatelích. Přestože tyto 
snahy nejsou nutně levnější, tak z hlediska 
dimenze S a E jsou krokem vpřed. Plus 
bych přidal i další S, které posilují, a pod 
ním se skrývá zkratka „security“. Na ESG je 
proto potřeba nahlížet i v této dimenzi.

Firmy během reportingu dojdou 
k určitým datům. Jak se v nich mají 
vyznat? Poznají nějak, jestli naměře-
né hodnoty jsou dobré, nebo špat-
né? Co si z těch údajů můžou vzít?
To záleží na tom, o jakých datech se baví-
me. Může jít například o data týkající se 
emisí škodlivých látek. Už dnes existují 
závazné limity, které fi rmy musí dodržo-
vat. Pak to mohou být informace, kde 
žádné závazné měřítko není, a je na fi rmě, 
jak bude data vnímat. Konkrétně může jít 
například o zastoupení mužů a žen v or-
gánech společnosti. V České republice 
není tento poměr právně stanoven. Firma 
se tak při vyhodnocení může opírat o svo-
je hodnoty nebo názory a o vnímání 
stakeholderů, včetně například zákazníků. 
Měřitelné parametry týkající se produkce 
externalit nebo hospodaření s energiemi 
pak každá jednotlivá fi rma může navázat 
na společné cíle EU pro dosažení klimatic-
ké neutrality do roku 2050 nebo si sama 
stanovit přísnější trajektorii a tím přispět 
k plnění na úrovni EU. Můžeme se také 
odrazit od srovnání se s jinými obdobnými 
fi rmami v daném odvětví. Hlavním cílem 
těchto aktivit by ale mělo být postupné 
zlepšování v tom, jaké dopady má naše 
činnost na naše okolí.

Jak jsou podle vás české fi rmy na 
reporting ESG zatím připravené?
Reporting podle ESRS standardů je zcela 
jiným typem vykazování než dosavadní 
CSR reporty. Tam se fi rmy chtěly pochlu-
bit s tím, jaké společensky prospěšné ak-
tivity dělají. Rizika a případně negativní 
dopady jejich činností se tolik v úvahu 
nebraly. Naproti tomu podle ESRS stan-
dardů budou muset vykazovat i méně 

příjemné věci. Dalším aspektem ESRS jsou 
značné požadavky na data a související 
procesy. Ani některé velmi velké fi rmy 
takový rozsah a hloubku dat, které se bu-
dou muset vykazovat, momentálně nesbí-
rají. Obecně fi rmy udržitelnost řeší. Dělají 
spoustu věcí, aniž si to samy uvědomují, 
protože je to přirozená část fi remní kultu-
ry. To je určitě silná stránka a dá se na 
tom stavět.

Možná teď budu kacíř, ale má vůbec 
smysl, aby se evropské fi rmy svými 
ekologickými dopady takto přísně 
zabývaly? Největší znečišťovatele 
planety přece najdeme v Asii a Ame-
rice… Není to v tomto ohledu jen 
kapkou v moři?
Kapkou v moři úplně ne, ten podíl EU na 
každoročním znečištění nízký je, ale i to 
moře musí někdo začít napouštět jako 
první. Hospodářský růst a rozvoj evropské 
ekonomiky jsme budovali na zdrojích z ce-
lého světa a produkovali jsme jako konti-
nent emise několik staletí a ve vyšší míře 
než například zmiňovaná Asie. Není tedy 
určitě špatně, že EU razí ESG jako první 
globální hráč.

S tím souvisí obava, kterou mezi 
podnikateli a majiteli fi rem často 
vnímám. Totiž, že kvůli ESG budou 
muset zdražit své produkty, které 
tak neobstojí v konkurenci se zbožím 
z Asie. Co vy na to?
Vše se odvíjí od konkurenceschopnosti, 
ale také od uspokojení spotřebitelské 
poptávky. A právě tato poptávka po udr-
žitelných produktech je jednou z hnacích 
sil ESG. Globální investiční fondy často 
hospodaří například s důchodovými úspo-

Environmental = oblast živo� ího prostředí

Social = sociální aspek� 

Governance = správa a řízení organizací

rami občanů nebo spravují i část majetku 
státu. Právě zde vzniká poptávka investo-
vat do fi rem, které ESG vynucují. Spotře-
bitel už nechce nejlevnější zboží na trhu 
nebo nehledá nejlepší poměr kvality 
a ceny, ale nově chce, aby měl i čisté svě-
domí, že pořízením daného výrobku nepo-
škozuje nepřímo životní prostředí, ve kte-
rém sám žije a v němž budou žít i jeho 
vnoučata.

Ofi ciálně budou reporting podávat 
jen velké fi rmy, ale ve výsledku na 
něj narazí i malé fi rmy, a dokonce 
i OSVČ. Jak se na tuto situaci může 
drobný podnikatel připravit, když 
nedisponuje velkým aparátem 
a možná ani rozpočtem, aby si najal 
nějakou poradenskou fi rmu?
Podobně jako ti větší by se měl zamyslet 
nad povahou své činnosti a jejími dopady, 
ať už pozitivními, nebo těmi méně pozi-
tivními. Měl by hledat cesty, jak zmírnit 
negativní dopady a jak posílit to, co život 
komunit zlepšuje. Mohou to být postupné 
drobné kroky jako například odebírání udr-
žitelných produktů a služeb, větší využí-
vání hromadné nebo jiné a k životnímu 
prostředí příznivější dopravy, posílení udr-
žitelných principů u svých výrobků nebo 
činností. Nakonec by tuto úvahu měl 
v bodech promítnout na papír, aby doká-
zal zodpovědět případné dotazy ohledně 
udržitelnosti svým zákazníkům. Zrovna 
OSVČ jsou ti, kteří své dodavatelské ře-
tězce mají nejkratší a kontrolu nad svými 
ESG parametry mají nejlepší, takže přes-
tože se může zdát potenciální dopad dra-
matický, tak v tomto případě bude pře-
chod na nějaký ESG kompatibilní přístup 
nenáročný.
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#SUSTAINABILITY

Text: Stanislav Klika
Grafika: BDO

S oučasně existuje poptávka, aby se ve-
řejní činitelé zabývali dopady globální 
změny klimatu a nabídli konkrétní řešení. 

Snahy o udržitelný přístup tedy nejsou módní vl-
nou nebo výstřelkem zástupců úzké části politické-
ho spektra, jak by se možná mohlo na první pohled 
zdát. Chránit životní prostředí a chovat se zodpo-
vědně a ohleduplně patří dávno k DNA firemních 
kultur mnoha společností. Ohleduplnost k jiným 
lidem, včetně budoucích generací, je hlavní charak-
teristikou udržitelného přístupu. V tomto duchu 
jsme tím pomyslným správcem, kterému byla příro-
da pouze propůjčena a který ji chce předat potom-
kům v lepším stavu, než ji převzal.

Kde se vzalo ESG
Že se klima mění, je zřejmé. Abychom si to uvědomili, stačí trochu zapátrat ve vlastní paměti. 
Extrémní meteorologické události jako vlny veder, přívalové deště, silné bouřky, sucho nebo 
povodně jsou stále častější a intenzivnější. S tím vším se potýkáme na vlastní kůži. Ve vědecké 
komunitě panuje shoda, že lidská populace významným způsobem k těmto změnám přispívá.

Dosud firmy informovaly o tom, jak jsou udržitelné, podle různých standardů. 
Výsledné informace tak nejsou srovnatelné. Proto přišla Evropská komise se 
závaznými standardy ESRS (European Sustainability Reporting Standards), 
které budou stejné pro všechny firmy sídlící a podnikající v Evropské unii od 
určité velikosti.
Je patrné, že zelená tranzice je dnes z velké míry formována právě na úrovni 
Evropské unie. Známý je především Green Deal (Zelená dohoda pro Evropu), 
což je soubor politických iniciativ, jejichž hlavním cílem je dosáhnout toho, aby 
Evropa byla v roce 2050 klimaticky neutrální. V návaznosti na Green Deal 
reviduje Evropská unie dosavadní právní předpisy tak, aby bylo možné naplnit 
zmíněné ambiciózní cíle.

IPCC – Mezivládní panel pro
OSN pro změnu klimatu
• Jeho úkolem je definovat problém, 
upozorňuje na to, co by se mělo 
řešit. Proto od roku 1990 vydává 
hodnoticí zprávy.

Pařížská konference 2015
• Státy světa se zavazují ke snahám 
o omezování oteplování na 2 °C 
oproti předindustriálnímu období.

European Green Deal –
Zelená dohoda pro Evropu
• obrysy zelené transformace 
ekonomiky EU

• zahrnuje principy ESG

• 2030 – snížení emisí CO2 o 50 % 
(oproti 1990) v EU

• 2050 – klimatická neutralita EU

10-12_bdo2_F0123.indd   10 13.06.2023   14:11
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Aby všichni věděli, o čem je řeč
Jednou z významných iniciativ je také často sklo-
ňovaná evropská taxonomie. Taxonomie je společ-
ný evropský klasifi kační systém pro ekologicky udr-
žitelné činnosti (rozlišuje se mezi udržitelnými, pře-
chodnými a neudržitelnými aktivitami). Existence 
tohoto rámce má posílit transparentnost v oblasti 
dopadů činnosti fi rem na životní prostředí. Taxono-
mie defi nuje šest environmentálních cílů. Hospo-

dářská činnost je považována za udržitelnou, pokud přispívá alespoň k jedno-
mu z těchto cílů, aniž by současně významně poškozovala kterýkoli z ostat-
ních cílů.

Dalším významným právním předpisem je tzv. CSRD směrnice (Corporate 
Sustainability Reporting Directive). Ta mění pravidla podávání zpráv podniků 
o udržitelnosti a nově nastavuje ESG reporting. Právě od tohoto právního aktu 
se odvíjí podrobnější požadavky na podávání zpráv podle již zmíněných ESRS 
standardů a nefi nanční reporting bude nově podléhat povinnému auditu.

6 DEFINOVANÝCH CÍLŮ, KE KTERÝM MUSÍ AKTIVITA PŘISPÍVAT

Zmírňování změny 
klimatu

Přechod na oběhové 
hospodářství, včetně 

předcházení vzniku odpadů 
a jejich recyklace

Přizpůsobení se změně 
klimatu

Prevence a omezování 
znečištění

Udržitelné využívání 
a ochrana vodních 
a mořských zdrojů

Ochrana a obnova 
biologické rozmanitosti  

a ekosystémů

10-12_bdo2_F0123.indd   11 13.06.2023   14:12
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Nové technologie za 3, 2, 1…
Evropská komise vyhradila na podporu 
transformace ekonomik členských států 
stovky miliard eur. Tyto peníze mohou 
posloužit na podporu vědy, výzkumu 
a inovací jak ve veřejném, tak soukromém 
sektoru.
Podle průzkumu Svazu průmyslu a dopra-
vy ČR realizovaného v období od 5. květ-
na do 8. června 2022 představují nové 

„zelené“ povinnosti komplikace až pro 
50 % podniků. Dobře investované pro-
středky mohou pomoci vzniku nových 
technologicky vyspělých produktů 
a zvýšit tak konkurenceschopnost 
českých společností, nejedná se tedy 
jednoznačně pouze o komplikace, ale 
těch zbývajících 50 % podniků ze zmi-
ňovaného průzkumu naopak už nyní 
nahlíží na probíhající „zelené“ povin-
nosti jako příležitost.

Ještě více slov 
z ESGčtiny:

NFRD 
Návrh CSRD směrnice nahrazuje aktuálně 
platnou a účinnou směrnici 2014/95/EU 
(tzv. NFRD směrnici, Non-Financial Repor-
ting Directive).

Scope 1 – Přímé emise 
Jedná se o aktivity, které spadají pod daný 
podnik, jsou jím kontrolovány a uvolňují se 

při nich emise přímo do ovzduší. Zahrnují 
například emise z kotlů či generátorů spa-
lujících fosilní paliva v podniku, emise 
z mobilních zdrojů (např. automobilů) 
vlastněných podnikem či emise z průmys-
lových procesů.

Scope 2 – Nepřímé emise 
ze spotřeby energie 
Emise spojené se spotřebou nakupované 
energie (elektřiny, tepla, páry či chlazení), 
které nevznikají přímo v podniku, ale jsou 
důsledkem aktivit podniku. Jedná se o ne-
přímé emise ze zdrojů, které podnik přímo 

nekontroluje, přesto má na jejich velikost 
zásadní vliv.

Scope 3 – Další nepřímé emise 
Emise, které jsou následkem aktivit pod-
niku a které vznikají ze zdrojů mimo kont-
rolu či vlastnictví podniku, ale nejsou kla-
sifi kovány jako Scope 2. Jedná se 
např. o služební cesty letadlem, ukládání 
odpadu na skládku, nákup a dopravu ma-
teriálu třetí stranou.

10-12_bdo2_F0123.indd   12 13.06.2023   14:12



KOHO SE NOVÉ POVINNOSTI TÝKAJÍ?

Nové povinnosti se nedotknou jen státních organizací či velkých nadnárodních koncernů. Vnitřní oznamovací 
systém budou muset zřídit všechny firmy a organizace s 50 a více zaměstnanci. A dále také veřejní zadavatelé, 
s výjimkou obcí do 10 000 obyvatel. Nová povinnost se tak dotkne většiny firem a organizací.  

Nezapomeňte chránit whistleblowery!

Parlament schválil zákon o ochraně oznamovatelů protiprávních jednání (whistleblowerů). 

Návrh zákona, který má být národní úpravou směrnice Evropské unie, nabyde platnosti už v průběhu léta 2023. 

Zákon má poskytnout právní ochranu lidem, kteří informují o poškození veřejného zájmu, o němž se dozví 
v zaměstnání nebo v souvislosti s ním. Spáchané či plánované nepravosti se mohou týkat veřejných zakázek, finančních 
služeb, praní peněz, ale třeba i ochrany životního prostředí.

VYHNĚTE SE NEPŘÍJEMNOSTEM, SVĚŘTE SE 
PROFESIONÁLŮM!

Vnitřní oznamovací systém může spravovat jak 
zaměstnanec společnosti, tak externí firma. 
U zaměstnance je třeba dobře zvážit, komu roli přidělit 
s ohledem na možný střet zájmů. Toto u externího 
poskytovatele většinou odpadá. Další výhodou 
externího zajištění je nižší riziko prozrazení totožnosti 
oznamovatelů.

VŠECHNY VAŠE POVINNOSTI OHLÍDÁME

Rádi Vám představíme možnosti firemní etické linky 
a navazujících procesů. Obraťte se na nás a společně 
vymyslíme to nejlepší řešení pro vaši společnost.

Audit  |  Daně  |  Poradenství
www.bdo.cz

Ondřej Šnejdar, Partner, Head of Advisory
e    ondrej.snejdar@bdo.cz
m  +420 777 312 365

Stanislav Klika, Director - RAS
e    stanislav.klika@bdo.cz
m  +420 604 226 734
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Text: Stanislav Klika a Matouš Pinkava
Grafi ka: BDO

Věděli jste, že pro více než polovinu občanů 
České republiky je důležité, jak fi rma přistupuje 
ke společenské odpovědnosti, a že tento přístup 
může ovlivnit jejich rozhodování o nákupu? 
A že až 65 procent Čechů je podle výzkumu 
společnosti Ipsos z roku 2020 ochotno si 
připlatit za produkt, který je společensky 
odpovědný?
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D okonce až pro 94 % dnešních vysoko-
školáků je důležité, zda se jejich bu-
doucí zaměstnavatel chová společen-

sky odpovědně, jak ukázal průzkum z roku 2019. 
V BDO zaměstnáváme hodně čerstvých absolven-
tů vysokých škol. Proto už jsme si zvykli, že se tito 
mladí uchazeči neptají jen na náplň práce a na výši 
mzdy, jak tomu bylo dříve, ale že je zajímá i přístup 
fi rmy k udržitelnosti.
I české fi rmy o udržitelnost usilují, aniž si to mnoh-
dy samy uvědomují. Například majitelé se starají 
o své zaměstnance, často jim pomáhají, pokud se 
ocitnou v nepříznivé životní situaci. Firmy se snaží 
naslouchat svým zaměstnancům i byznysovým 
partnerům a zohledňovat jejich očekávání a potře-
by. I v ochraně životního prostředí udělaly společ-
nosti velký pokrok. V posledních letech se také 
daleko lépe chováme k soukromí a k osobním úda-
jům jiných lidí. V dílčích oblastech se tedy udržitel-
ný přístup již léta úspěšně prosazuje.

Štěstí přeje připraveným
Zavádění povinného nefi nančního reportingu za-
čne platit postupně od největších fi rem. Chvíli se 
ještě obejdou bez údajů od malých dodavatelů, ale 
i ti postupně budou muset informace o svých udr-
žitelných principech svým odběratelům poskytovat. 
Firmy budou muset sledovat, jaké dopady má jejich 
činnost na životní prostředí, na společenské vztahy 
nebo jak jsou řízeny a spravovány. Kromě rizik bu-
dou muset vyhodnocovat i možné příležitosti, kde 
svojí činností mohou přispět ke zlepšení v těchto 
oblastech. Mezi konkrétní oblasti patří například 
znečištění, uhlíková stopa, dopady činnosti na bio-
diverzitu, vztahy se spotřebiteli nebo třeba proti-
korupční opatření či lobbing.

Štěstí přeje připraveným
Zavádění povinného nefi nančního reportingu za-
čne platit postupně od největších fi rem. Chvíli se 
ještě obejdou bez údajů od malých dodavatelů, ale 
i ti postupně budou muset informace o svých udr-
žitelných principech svým odběratelům poskytovat. 
Firmy budou muset sledovat, jaké dopady má jejich 

1515
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Povinně své ESG aktivity budou 
fi rmy sledovat od roku 2025 
a v roce 2026 o nich zveřejní svůj 
první report. S přípravou ale není 
radno otálet, vhodná doba začít je 
už teď. Štěstí totiž přeje připrave-
ným… Nevíte, jak na to? V BDO 
poradíme!

Má to smysl!
Nebudeme lhát, příprava ESG re-
portingu nějaký čas, úsilí i fi nance 
zabere, ale má to smysl. Nakonec 
zjistíte, že na tom vyděláváte…
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S námi ESG zvládnete!
S finančním a interním auditem máme dlouhodobé zkušenosti.

Rozumíme poradenství v oblasti udržitelnosti a ESG.

Řešení připravujeme na míru, aby každý klient získal z našich služeb co nejvyšší hodnotu.

NECHTE TO NA NÁS!

XZvyšování povědomí v oblasti ESG, včetně seminářů, 
webinářů nebo e-learningu

XÚvodní ESG analýza zahrnující identifikaci rizik a 
příležitostí pro další rozvoj

X ESG strategie

XMěření uhlíkové stopy

X Poradenství při zlepšování procesů v návaznosti na 
ESG analýzu či strategii

XNastavení a zpracování ESG reportingu

XAudit nefinančních informací a poskytnutí ujištění 
třetím stranám v oblasti ESG

X Poradenství v oblasti zelených financí

SOUVISEJÍCÍ SLUŽBY

XŘízení rizik a compliance

XŘízení podniku

X Finanční audit

X Poradenství

XDaňové poradenství

XZpracování a ověřování závěrek

Audit  |  Daně  |  Poradenství
www.bdo.cz

Ondřej Šnejdar, Partner, Head of Advisory
e    ondrej.snejdar@bdo.cz
m  +420 777 312 365

Stanislav Klika, Director - RAS
e    stanislav.klika@bdo.cz
m  +420 604 226 734
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„Máme reakce od řady fi rem, 
od malých po velké, které 
se diví, proč jsme s novým 
studijním programem 
nepřišli o pět let dříve.“
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Text: Daniel Mrázek
Foto: Jakub Hněvkovský

Nový studijní program Udržitelnost a oběhové 
hospodářství nabízí od příštího akademického 
roku Ústav udržitelnosti a produktové ekologie 
VŠCHT Praha. Jde o vůbec první možnost v Česku 
i ve střední Evropě, kde získat potřebné znalosti 
pro výkon funkce manažera udržitelnosti. Jeho 
pozice bude čím dál důležitější – s ohledem na 
brzkou povinnost firem reportovat svůj přístup 
k ESG, tedy k životnímu prostředí, společnosti a ří-
zení podniku. Nejen o novém oboru jsme mluvili 
s ředitelem ústavu profesorem Vladimírem Kočím.

Snažím se představit si, čím se takový 
Ústav udržitelnosti a produktové ekologie 
zabývá.
Ústav vznikl jako reakce na potřeby posledních let, 
kdy se jak v průmyslové, tak v hospodářské praxi 
stále častěji řeší tematika udržitelnosti. Součástí 
toho jsou otázky spojené s ekologií jednotlivých 
výrobků. Mezi výrobky můžeme řadit cokoliv, co 
máme v ruce, co můžou běžní spotřebitelé použí-
vat. Ale jde také o organizaci jako takovou. Firmy 
potřebují snižovat dopady na životní prostředí, ale 
zároveň potřebují i konat udržitelněji, to znamená 
třeba mít dostatek surovin, mít nějakou energe-

Firmy nutně potřebují nabírat manažery udržitelnosti. Pracovníky, kteří budou dobře znát činnost 
své firmy a zároveň budou mít přehled o tom, co je dobré pro planetu. Jenže kde zaměstnance vzít, 
když ve střední Evropě není škola, kde by se takový obor vyučoval? Tedy dosud nebyla…

tickou bilanci, která je dlouhodobě realizovatelná, 
a k tomu logicky i nějaké sociální a ekonomické 
aspekty.

Otevíráte nový studijní program Udržitelnost 
a oběhové hospodářství. Představme si ho.
Je to inženýrský studijní program, od kterého oče-
káváme, že nám do něj budou vstupovat již absol-
vovaní bakaláři, ať už technických, přírodovědných, 
nebo ekonomicky laděných studií. Náš inženýrský 
program se bude skládat z několika celků. Bude 
zaměřen na analytickou práci, aby absolventi uměli 
analyzovat jak organizační a environmentální do-
pady, tak obecně problematiku udržitelnosti orga-
nizací. Pochopí surovinové potřeby té dané organi-
zace, budou mít znalosti analýz posuzování život-
ního cyklu LCA nebo materiálových toků MFA, bu-
dou umět chápat technologické možnosti. Dozví 
se, jak se čistí odpadní vody, jak se nakládá s odpa-
dy, jak funguje skládka, zařízení pro energetické 
využívání odpadu, jaké možnosti a nevýhody má 
recyklace… Zároveň je čekají předměty související 
s ekonomicko-sociálním aspektem udržitelnosti, 
tedy základy managementu, PR, komunikace 
a geografie.

Hledá se manažer 
udržitelnosti

18_21_Koci_F0123.indd   19 13.06.2023   14:43



20

#EDUCATION

Určitě. Problematika udržitelnosti se nedá 
řešit bez aspoň určitých technických 
a technologických disciplín. Jak můžete 
zajistit dostatek energie, vody, základních 
surovin, které společnost potřebuje – to 
jsou bytostně udržitelná témata. Zejména 
ty suroviny se v poslední době ukazují 
jako velmi aktuální.

S jakým ohlasem se nový obor se-
tkává?
Máme reakce od řady fi rem, od malých po 
velké, které se diví, proč jsme s novým 
studijním programem nepřišli o pět let 
dříve. Říkají, že už teď potřebují zaměst-
nance, kteří budou zastávat pozice mana-
žerů udržitelnosti, což je pozice, která je 

Co vás vedlo k otevření tohoto nové-
ho programu?
Vzdělávání na naší škole do značné míry 
průběžně reaguje na potřeby doby. Cítíme, 
že je potřeba vychovávat studenty, kteří 
budou zastávat pozice sustainability ma-
nažera, sustainability konzultanta apod. 
To v Česku, a dokonce i jinde ve střední 
Evropě dosud chybělo. Jsme první vysoká 
škola, která přichází s takto komplexním 
programem zaměřeným na udržitelnost.

Udržitelnost a ekologii máme spoje-
nou s přírodovědnými, případně spo-
lečenskovědními obory. Vy jste ale 
technická škola. Opravdu ten obor 
patří zrovna k vám?

relativně nová. Má jiný pohled na věc než 
třeba podnikový ekolog, odpadář nebo 
HR. Jde napříč různými odděleními orga-
nizací. Za pět let bude téměř každá fi rma 
mít manažera udržitelnosti, o tom nepo-
chybuju. Teď je otázka, kde a jak dobře 
vzdělané zaměstnance na těchto pozi-
cích budou mít.

Posuňme se v našem povídání tro-
chu dál a víc si představme vaši čin-
nost. Mimo jiné se zabýváte hodno-
cením udržitelnosti produktů. Jak to 
jde změřit?
Neradi říkáme, že nějaký výrobek je eko-
logický. To totiž ve svém důsledku není 
žádný produkt – vše, co vyrobíme, totiž 
má dopad na životní prostředí. Můžeme 
ale sledovat environmentální souvislosti 
výrobků. A ty mohou být lepší nebo hor-
ší ve srovnání s jiným výrobkem. 
Zajímá nás například, kolik skleníkových 
plynů se muselo vypustit při výrobě 
a při dopravě. Zároveň se ptáme, co vý-
robek způsobí, až ho někdo hodí na 
skládku nebo do spalovny. Studujeme 

„Vypadá to úsměvně, ale i takové 
případy z praxe známe, kdy fi rma 
říká, že je ekologická, protože 
v kancelářích třídí papír. Ale jestliže je 
to fi rma, která vyrábí v miliardových 
obratech elektřinu a uvolňuje tisíce 
tun škodlivých látek do atmosféry, 
tak zrovna třídění v kancelářích není 
podstatné.“
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prof. Ing. Vladimír Kočí,
Ph.D., MBA

Vladimír Kočí se ve své odborné 
činnosti věnuje posuzování životního 
cyklu LCA, obecně problematice 
produktové ekologie a udržitelnosti. 
Kromě VŠCHT Praha přednáší 
problematiku Produktové ekologie na 
Fakultě architektury ČVUT Praha, na 
Přírodovědecké fakultě UK a na 
Vysoké škole uměleckoprůmyslové. 
Vypracoval několik desítek studií LCA 
pro komerční i nekomerční subjekty. 
V letech 2014–2022 zastával funkci 
děkana Fakulty technologie ochrany 
prostředí VŠCHT Praha. V současné 
době působí jako vedoucí Ústavu 
udržitelnosti a produktové ekologie 
http://supre.vscht.cz/. Je řešitelem 
několika výzkumných projektů 
zaměřených na LCA. Působí jako 
nezávislý posuzovatel studií LCA 
a EPD pro The International EPD 
System®. V roce 2021 založil LCA 
Studio, s. r. o. http://lcastudio.cz/ 
které se zaměřuje na zpracování 
LCA studií a určování uhlíkové stopy 
produktů a organizací.
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slové výroby, protože to už vyžaduje zna-
lost toho, jak průmysl funguje technolo-
gicky uvnitř.

Berou si firmy analýzy k srdci a mění 
svůj přístup k přírodě?
Samozřejmě, těch příkladů by bylo hodně. 
Kdo má rád pivo, určitě si všiml, že někte-
ré lahve přestaly mít přes víčko hliníkový 
přebal. Dotyčný pivovar zjistil, že je to 
zbytné a jim nijak neublíží, když přebal 
přestanou používat. Výrazné zlepšování 
pak pozorujeme i v automobilovém prů-
myslu. Důležité ale je, aby úpravy byly na 
správných místech. Například elektrárnám 
největší zátěž vzniká při spalování, ne 
v kanceláři. Vypadá to úsměvně, ale i ta-
kové případy z praxe známe, kdy firma 
říká, že je ekologická, protože v kancelá-
řích třídí papír. Ale jestliže je to firma, kte-
rá vyrábí v miliardových obratech elektři-
nu a uvolňuje tisíce tun škodlivých látek 
do atmosféry, tak zrovna třídění v kance-
lářích není podstatné. A právě se sesta-
vením žebříčku priorit můžeme podnikům 
pomoct.

tedy celý životní cyklus. To je ale jen zlo-
mek naší činnosti.

Co tedy děláte dál?
Udržitelnost v našem pojetí spočívá ze-
jména v životním nebo organizačním sty-
lu. Zajímá nás, kolik firmy nebo společ-
nosti ke své činnosti spotřebovávají pří-
rodních surovin, kolik produkují odpadů 
a obecně jaké mají dopady na životní pro-
středí. I když firmy podnikají ve stejném 
oboru, můžou mít díky svému přístupu 
rozdílné dopady na přírodu. Takže naše 
velká role spočívá v tom, že pomáháme 
organizacím určovat, kde vznikají jejich 
největší environmentální dopady a co by 
s tím případně mohly dělat.

Jak často se na vás firmy obracejí?
V posledních měsících nám do našeho 
LCA Studia (www.lcastudio.cz) poptávka 
výrazně narůstá, v podstatě co týden 
přijde nová objednávka. Očekávám, že 
v budoucnu tuto službu bude poskytovat 
víc organizací a my se budeme profilovat 
jako ti, kteří dokážou dělat složité průmy-
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„Proto mi také dává smysl 
poukazovat na pozitivní 
příklady fi rem, kde to 
vnímají jinak a chopili se 
dané příležitosti. Upřímně, 
můžeme se toho bát, ale jde 
o trend, kterému se nelze 
vyhnout. Evropská legislativa 
přijde a dopadne na nás 
všechny, ať se nám to líbí, 
nebo ne. Je tedy jenom jedna 
cesta, přizpůsobit se a hledat 
způsoby, které nám v tom 
mohou pomoci.“
Michaela Stachová
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Text: Judita Hrubešová
Foto: BLF, Tesco a Česká spořitelna a Shutterstock.com

T uto otázku si kladli i odborníci 
z Business Leaders Fora, kte-
ří se v oblasti odpovědného 

podnikání a udržitelného rozvoje rozhodli 
inspirovat české fi rmy. Řada českých spo-
lečností si uvědomuje, že je nutné jednat 
rychle, konstruktivně a systematicky. Pro-
to také hledají cesty, jak toto důležité 
téma uchopit.
Kromě klasických možností, jako jsou se-
mináře, konference a workshopy, se nabízí 
i alternativnější způsoby. Jedním z nich je 
projekt Business Leaders Fora, který se 
zaměřuje na tzv. Sustainability shadowing 
neboli Stínování v oblasti udržitelnosti. 
„Projekt stínování jde o něco dál než kla-
sické vzdělávací akce na téma udržitel-
nosti. Nejde totiž pouze o přijímání zkuše-
ností někoho jiného, ale je to obousměrná 

Inspirace
pro planetu

Planeta pod tíhou lidské činnosti volá naléhavě o pomoc. Negativní dopady našeho konání na 
životní prostředí vedou fi rmy k inovacím v oblasti udržitelnosti. V zádech s Green Dealem se 

snažíme o transformaci evropské ekonomiky směrem k dlouhodobé udržitelnosti. Zkušeností není 
mnoho a ESG profesionálové v oboru chybí. Co s tím?

cesta k poznání. Účastníci projektu jsou 
těmi, kteří se učí a přijímají zkušenosti 
někoho jiného, ale zároveň i těmi, kteří 
sdílejí vlastní poznatky ze své praxe, což 
umožňuje jít daleko více do hloubky,“ po-
pisuje ředitelka organizace Business 
Leaders Forum Michaela Stachová.
Projekt předpokládá, že jeho účastníci 
budou muset k celé záležitosti přistoupit 
upřímně, otevřeně a transparentně, tepr-
ve potom má tato intenzivní zkušenost 
plnohodnotný smysl.

Stínováním k environmentální 
odpovědnosti?
České prostředí se potýká s nedostatkem 
kvalifi kovaných odborníků v oblasti ESG. 
Na našich univerzitách zatím neexistuje 
studijní obor, v rámci něhož by ze studií 
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Nechat se zastínit? Ano!

Ekologicky šetrné postupy

Udržitelné praktiky

Sdílení zdrojů

Pocit sounáležitosti

Udržitelné iniciativy

Transformace ekologické stopy

Odpovědné podnikání

Princip společenské odpovědnosti
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vzešli manažeři udržitelnosti. Takový obor 
se otevře teprve v příštím akademickém 
roce na Vysoké škole chemicko-technolo-
gické v Praze. Jenže fi rmy musí řešit situa-
ci aktuálně. „Řeší ji tak, že agenda ESG se 
objevuje v pracovní náplni napříč nejrůz-
nějšími pozicemi. Svůj background tak 
může mít někdy v HR, jinde v PR, nebo 
například v externí komunikaci. Od toho se 
pak odvíjejí rezervy a naopak i silné strán-
ky dotyčných zaměstnanců. Tito lidé pak 
vyhledávají doplňkové vzdělávání v oblas-
ti udržitelnosti v podobě nejrůznějších 
kurzů a seminářů. Díky tomu jsou fi rmy 
schopné pokrýt rezervy, než se dočkáme 

uceleného vzdělávání v oboru udržitel-
nosti,“ vysvětluje Stachová. Ta přístup 
členských fi rem velmi chválí. Přece jen se 
snaží k tématu přistupovat velmi zodpo-
vědně a inovativně. Řada z nich to vnímá 
jako příležitost.
Nicméně spousta jiných fi rem na oblast 
udržitelnosti, a zejména související pří-
chozí legislativu, nahlíží jako na hrozbu 
a riziko. „Proto mi také dává smysl pouka-
zovat na pozitivní příklady fi rem, kde to 
vnímají jinak a chopili se dané příležitosti. 
Upřímně, můžeme se toho bát, ale jde 
o trend, kterému se nelze vyhnout. Evrop-
ská legislativa přijde a dopadne na nás 

„Udržitelnost je úžasná 
v tom, že v podstatě spojuje 
fi rmy z různých oborů 
a odlišných oblastí. Spojuje 
státní organizace, neziskový 
sektor, vědce i odborníky – 
tedy všechny, kterým není 
lhostejný osud naší planety. 
A velmi obohacující projekt 
stínování udržitelnosti to 
posouvá na vyšší úroveň.“
Jindřich Henzl, 
Česká spořitelna
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všechny, ať se nám to líbí, nebo ne. Je 
tedy jenom jedna cesta, přizpůsobit se 
a hledat způsoby, které nám v tom mohou 
pomoci,“ říká ředitelka Business Leaders 
Fora.

Zkušenosti z první ruky
Na scénu tedy přichází projekt stínování, 
kde jde především o sdílení zkušeností 
přímo z praxe v konkrétním pracovním 
prostředí. Business Leaders Forum letos 
spustilo projekt v pilotním módu, v jehož 
rámci si aktuálně vyměňují své poznatky 
tři propojené dvojice. Mezi nimi také 
Jindřich Henzl z České spořitelny a Michal 
Vaňáček ze společnosti Tesco. Ve stíno-
vání jde o hledání inspirace napříč nejrůz-
nějšími ekonomickými segmenty. „Byl 
jsem potěšen, že jsem dostal příležitost 
být součástí pilotního projektu stínování. 
A ještě větší radost jsem měl ve chvíli, kdy 
jsem se dozvěděl, že budu ve dvojici právě 
s Michalem Vaňáčkem z Tesca, který má 
zkušenosti v prodeji potravin i z evrop-
ských institucí a je okřídlený nejen v udr-
žitelnosti, ale také v komunikaci a mnoha 
dalších oblastech,“ vzpomíná 
ESG & Sustainability Expert Jindřich Henzl 
z České spořitelny. Podobné pocity a vý-
zvy zažíval i Head of Communication
& Campaigns Michal Vaňáček z Tesca: 
„Neváhal jsem ani vteřinu. Velice mě po-
těšilo, že se budu moci inspirovat na půdě 

České spořitelny, protože ji vnímám jako 
silnou, etablovanou značku, a přirozeně 
mne tedy zajímalo, jak se oblasti udržitel-
nosti věnují v jiném sektoru, než je malo-
obchod, a jak právě fi nanční instituce re-
portuje ESG.“
Ještě než si pánové vymění své role a vy-
dají se do společnosti svého dočasného 
parťáka, přichází vůbec nejdůležitější část 
stínování. Úspěch procesu tkví ve výběru 
správného partnera. „Jde zejména o to, 
aby si ti dva lidé měli vzájemně co dát, 
aby jejich vztah byl rovnocenný. Měli by 
to být dva experti na podobné profesní 
úrovni a odbornosti, protože ta míra zku-
šeností je podstatou fungování samotné-
ho projektu,“ vysvětluje Michaela Stacho-
vá.
Poté, co je dvojice vybrána, dojde k propo-
jení obou jedinců s tím, že odborníci dopo-
ručují minimálně dvě schůzky a pak sa-
motné stínování ve druhé fi rmě. Součas-
ně dvojice vyplňuje pracovní listy, ve kte-
rých se specifi kuje, nad jakými tématy by 
se chtěli partneři potkávat. Jde o jakousi 
osnovu, která má do procesu stínování 
vnést konkrétní dotazy. Zástupci Busi-
ness Leaders Fora zúčastněné dvojici 
nabízí i speciální konzultaci, která se týká 
konkrétního vytipovaného tématu. A na-
konec si samozřejmě společně všichni 
vyhodnotí, jaké zkušenosti jim účast 
v projektu přinesla.

14. září 2023

Kongresové centrum
České národní banky

9:00–17:00

Zaregistrujte se na www.esgleaders.cz
nebo naskenujte QR kód

áří 2023

m

Přijďte debatovat s úspěšnými byznys
lídry o budoucích trendech v oblasti
udržitelnosti a hledejte s námi
společná řešení.

K o n f e r e n c e

Generální
partner

Hlavní
partner

Mediální
partner

„Projekt stínování se velmi 
povedl. Je jasně strukturovaný 
a na rozdíl od nejrůznějších 
fór a konferencí umožňuje 
jít až na dřeň a věnovat se 
skutečným detailům. Je to 
dobře a efektivně vynaložený 
inspirativní čas.“
Michal Vaňáček, Tesco

Chcete vědět, co stínování letošním účastníkům přineslo?
Poslechněte si náš podcast!
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Udržitelná ikona 
brutalismu

Text: Daniel Mrázek
Foto: KCP

K ongresové centrum Praha (KCP) je 
dějištěm vrcholných summitů světo-
vého významu, vědeckých kongresů 

i kulturních událostí. Ročně se v 70 sálech centra 
koná téměř 200 akcí a jeho branami projde za se-
zonu půl milionu návštěvníků. Provoz takového 
kolosu samozřejmě něco stojí a zpravidla je i pořád-
nou náloží pro životní prostředí. V KCP ale naopak 
šetří zdroje, energie i fi nance. Jak toho dosáhli?
Snaha o úspory vedla KCP ke spolupráci s odborní-
ky na Katedře technických zařízení budov Fakulty 
stavební ČVUT v Praze a s provozovateli obdobně 
rozsáhlých objektů. Především Národní divadlo bylo 
po roce 2000 vzorem v instalaci úsporných projek-
tů. Pro nasazení úsporných opatření v KCP byla 
zvolena metoda EPC, která umožní realizaci všech 
efektivních opatření najednou včetně zajištění 
potřebných fi nančních prostředků s garantovanou 
návratností. Ve výběrovém řízení na dodavatele 
vyhrála společnost ENESA, která centru dodala 
nejkomplexnější nabídku investičních, provozních, 
ale i organizačních opatření metodou EPC.
Úsporná opatření představují technologicky nej-
komplexnější EPC projekt v Česku. Do roku 2016 

Infl uenceři plní instagramové profi ly efektními stavbami z betonu, kovu a skla. Brutalismus 
a neofunkcionalismus je prostě trendy. Provozovatele rostoucí zájem těší, zároveň ale bojují 
s energetickou náročností budov a náklady na provoz. Zvláště, když se jedná o monumentální 
prostory hostící velké kongresy a společenské akce. Tím nejznámějším u nás je Kongresové 
centrum Praha, dříve Palác kultury. A právě to dnes dokazuje, že i obrovské prostory lze 
provozovat udržitelně.

náklady na elektrickou energii, plyn a vodu spolkly 
každoročně téměř 74 milionů korun. Celý komplex 
opatření k modernizaci energetického hospodář-
ství má KCP za 10 let přinést úsporu ve výši 
235 milionů korun, což představuje snížení spotře-
by elektrické energie, plynu a vody o 30 %.
Podívejme se, jak se Kongresovému centru ve sna-
ze snížit svou energetickou náročnost daří.

13 000 m2

20

50
9 300 osob

2 764 osob

952 000 m3

34 849 m2

výstavní plocha v KCP

sálů

multifunkčních prostor,
salonků

počet účastníků, které je
schopno KCP pojmout
během jedné akce

kapacita hlavního
kongresového sálu

objem kongresové
budovy

zastavěná plocha

KCP 
v číslech:
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Hlavní změny proběhly v letech 2015–2017 
a jejich základem je složitý systém moder-
ních, chytrých a úsporných technologií, mezi 
kterými najdeme kondenzační kotle, přede-
hřev vzduchu odpadním teplem ze systému 
zpětného získání tepla, či chlazení pomocí 
freecoolingu.  24 hodin denně jsou technolo-
gie a provozní režimy areálu monitorovány 
a řízeny z centrálního dispečinku pomocí 
řídicího systému měření a regulace. Kromě 
vytápění nebo klimatizace se z centrálního 
dispečinku zapíná, vypíná či tlumí i osvětlení. 
Tím je zajištěno, že se svítí jen tehdy, kdy je 
to potřeba. Z 95 procent byla nainstalována 
designová LED svítidla, EKO splachovadla 
WC, systémy měření a regulace, které řídí 
i čtvrthodinová maxima spotřeby elektřiny 
a plynu. Desítky čidel umístěných po budově 
kontrolují úroveň oxidu uhličitého ve vzdu-
chu a podle potřeby regulují ventilaci v kaž-
dé místnosti zvlášť.

Rok zahájení projektu: 2015
Počet objektů: 3 (hlavní budova, hotel 
Holiday Inn, Business Centrum Vyšehrad)
Investice bez DPH: 135 000 000 Kč 
(splácí se z dosažených úspor)
Garantovaná roční úspora:
24 000 000 Kč
Délka trvání projektu: 10 let

Úspory předčily očekávání
Projektanti předpokládali, že během prvního 
roku KCP ušetří 16 milionů korun. Spletli se. 
Úspora přesáhla 20 milionů! Instalované 
technologie předčily veškerá očekávání. 
Každý rok totiž reálně ušetří přes 30 milionů 
korun.

Úspora vody: 11 533 m3/rok = 3 olympij-
ské bazény
Úspora energie: 15 049 000 kWh/rok = 
roční spotřeba domácností např. v morav-
ském Kyjově
Čistější ovzduší: 10 325 tun ušetřeného 
CO2 za rok = 1 740 horkovzdušných balónů 
plných CO2

Roční úspory energie: více než 40 %! 
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Zelené fungování 

je v KCP zkrátka 

na denním pořádku…

• V budově má 

k dispozici sodomaty

• Nakupuje nápoje 

pouze ve skle

• Minimalizuje množství 

tištěných dokumentů, 

jednorázových produktů 

a materiálů

• Pravidelně pořizuje vánoční 

strom v květináči, který na 

jaře zasadí do země

• Reklamní předměty 

objednává balené do 

recyklovaných obalů

Odpovědná instituce motivuje k odpovědné dopravě. Proto 
své návštěvníky láká k cestě metrem, jehož stanice Vyše-
hrad je hned vedle centra. Pokud ale někdo potřebuje využít 
osobní auto, udělá dobře, když bude na elektrický pohon. 
O to, že se vybije, se bát nemusí.

Na jižní terasu před budovou KCP bylo nainstalováno 
8 nabíjecích stojanů pro elektromobily, které byly 
k dispozici i v rámci předsednictví ČR v Radě EU.

Samozřejmou součástí kongresů, konferencí a dalších společen-
ských akcí je občerstvení. I to se v KCP řeší udržitelně.

Partnerem KCP je Zátiší Catering, mnohokrát oceňovaný za své 
udržitelné iniciativy.
ZERO WASTE KONCEPT – one bowl, komunitní lednice, nádobí 
z recyklovatelných materiálů.
Připravuje zdravé originální pokrmy ze sezonních plodin 
a od lokálních dodavatelů.
V sezoně zapojuje do pokrmů vlastní bylinky a výpěstky 
z Urban Farm umístěné na terase KCP.

Metoda EPC a uzavřená smlouva umožňuje dodatečné instalace 
nových technologií a opatření, která bilanci úspor ještě vylepšují. 
Letos přibyla na střeše budovy KCP největší solární elektrárna 
v Praze instalovaná společností ČEZ ESCO. Na ploše 7 000 m2

vyrostlo 2 080 solárních panelů. Stavba fotovoltaické elektrárny 
v centru Prahy o rozměrech větších, než je fotbalové hřiště, není 
jednoduchou záležitostí. Projektanti například museli zkouškami 
na vzorku panelů umístěných na střeše dokázat, že sluneční pa-
prsky dopadající na jejich povrch nebudou oslňovat nejen blízké 
okolí, ale ani například návštěvníky několik kilometrů vzdálené 
Petřínské rozhledny.

Výkon elektrárny: 936 kWp (rodinný dům cca 5 kWp)
Výroba elektřiny: 818 MWh/rok
Do vlastní spotřeby: 100 %
Hodnota FVE na klíč: 22,6 mil. Kč
Spuštění na jaře 2023
Pokryje 10 % spotřeby KCP
Ušetří 5,5 mil. Kč ročně
Umožní ušetřit 444 tun CO2 navíc
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Text: Daniel Mrázek
Foto: Grinity

Jak vnímáte aktuální situaci na trhu?
Aktuálně vidíme stále větší důraz na ESG 
strategie, které jsou v oblasti firem velmi 
aktuální. Je logické, že se tyto strategie 
dotknou i firemních vozů, protože ty také 
produkují emise a tím ovlivňují životní pro-
středí. Navíc elektromobilita je dnes již 
technologicky velmi vyspělá, takže firmy 
mohou skvěle využívat této příležitosti 
pro snížení své uhlíkové stopy. Tím, že se 
počátky služeb spojených s elektromobili-
tou ve společnosti Grinity urodily v rámci 
projektů a dlouhodobé poradenské čin-
nosti pro německé automobilky, máme 
přehled i o aktuálních trendech v oblasti 
vývoje nabíjecí infrastruktury.

Čím by firmy měly svůj přechod na 
elektromobilitu začít?
První věc, kterou je potřeba zajistit, je bu-
dování povědomí o elektromobilitě napříč 
celou firmou. Nejvyšší patra společnosti si 
elektromobilitu určila za cíl, takže tam je 

Přechod na elektromobilitu?
Jedině se správným 
parťákem
V rámci ESG strategií a vylepšení svého dopadu na životní prostředí se firmy snaží také o obnovu svého 
vozového parku, třeba přechodem na elektromobily. Jak by takový přechod měl v ideálním případě 
vypadat? A jaké jsou největší výzvy a úskalí, které při přechodu na elektromobilitu firmy čekají? Na to 
se v detailu zaměříme s Markem Cákocim, expertem na elektromobilitu společnosti Grinity.

již povědomí vybudované. Ale co například 
zaměstnanci, kteří se budou muset potý-
kat s dojezdovou realitou či obsazenými 
nabíječkami? Tady se osvědčilo, že nej-
efektivnější cestou, jak dosáhnout nad-
šení, je vysvětlit lidem přínosy a následně 
si elektromobilitu osahat v praxi. Pokud 
má společnost možnost zapůjčit si napří-
klad tři nebo čtyři auta a ponechat si je na 
pár měsíců na testování, mohla by to být 
ta správná cesta vpřed.

Jak by podle vás měl vypadat ideální 
přechod na elektromobilitu, aby se 
nejednalo o běh na dlouhou trať?
V první řadě je důležité mít jasnou před-
stavu o cílech, kterých chce firma dosáh-
nout. Zároveň je klíčové najít si partnera, 
který má zkušenosti s elektromobilitou 
a dokáže firmy krok za krokem provést 
celým procesem. Je nutné analyzovat sou-
časnou flotilu vozidel, aby bylo jasné, jaké 
typy vozidel a v jaké konfiguraci bude po-
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ELEKTROMOBILY
JSOU TRENDY!

V ČR bylo v roce 2022 nově registro-
váno 14 316 osobních bateriových 
elektrických vozidel, přičemž 
zaznamenáváme meziroční nárůst 
o více než pět tisíc vozidel. Centrální 
registr vozidel tak ke konci zmíněné-
ho roku celkem evidoval 23 790 aut 
tohoto typu, přičemž 77 % z tohoto 
množství jsou vozidla registrovaná 
na fi rmy.

AC nabíjecí 
DC nabíjecí 

AC a DC
nabíjení

stanice
stanice

BaterieNabíjecí jednotka
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třeba pořídit. Poté je třeba zajistit infra-
strukturu pro nabíjení elektromobilů a vy-
tvořit plán přechodu, takzvaný change 
management, který bude prováděn po-
stupně. Součástí plánu je i analýza fi nan-
cování nákupu aut a nabíjecí infrastruktu-
ry. Pořizovací cena elektroauta je momen-
tálně vyšší než podobné třídy se spalova-
cím motorem, provozní náklady elektromo-
bilů jsou ale nižší. Konkrétní čas zavedení 
elektromobilů závisí v mnoha případech na 
stavu elektrické sítě. V případě, že se jed-
ná pouze o instalaci nabíjecích stanic 
a nákup aut, mluvíme přibližně o roce, 
v závislosti na dodací lhůtě aut. Pokud 
z naší studie vyplyne, že se musí do sítě 
zakomponovat například nová trafostani-
ce, počítáme minimálně s rokem navíc.

Naznačil jste, že pořizovací cena 
elektromobilu je vyšší než běžná 
cena automobilu střední třídy. 
Opravdu se taková investice vyplatí?
Tady je prostor, kdy do tohoto procesu 
může vstoupit společnost Grinity, která 
se, mimo jiné, zabývá poradenstvím a pro-
jektovým managementem v oblasti elekt-
romobility. Společně můžeme přepočítat 
provozní výhody elektromobilů, které by 
měly vést ke snížení nákladů na údržbu, 

spojeným směřuje. Dovolím si tady načrt-
nout paralelu s vývojem smartphonu – po-
dobnou turbulenci zažíváme i v případě 
nástupu elektromobilů. I toto srovnání by 
mohlo sloužit jako návod, proč je nezbyt-
né se elektromobilitou zabývat. Nevnímat 
odpis spalovacích motorů jako nutné zlo, 
nařízené na základě rozhodnutí Evropské 
komise, ale jako technologický posun ve 
vývoji lidstva. To, že díky tomuto trendu 
snižujeme emise CO

2, je bonus navíc. Spo-
lečnosti, které budou sázet na podporu 
elektromobility, tak navenek ukazují, že 
drží krok s moderním trendem, a navíc se 
i můžou chlubit nálepkou sustainable. A ta 
získává u spotřebitelů a obchodních part-
nerů čím dál více na důležitosti.

menším výdajům na správu vozového par-
ku, úsporám nákladů na palivo, provozním 
výhodám, daňovému zvýhodnění a k dal-
ším úsporám. Na základě dobře nastave-
ného plánu se nám společné podaří najít 
optimální fi nanční plán. Nezbytný je i kva-
litní systém pro plánování cest a vytíže-
nosti aut a nabíječek, na jehož základě lze 
například vypočítat návratnost investic.

Co byste na závěr vzkázal těm, kteří 
na elektromobilitu nenahlížejí tak 
pozitivně?
Elektromobilita je trend. Důkazem je i způ-
sob, jakým někteří výrobci přistoupili k poj-
mu elektromobil a kam vývoj tohoto do-
pravního prostředku a infastruktury s ním 

Marek Cákoci, 
Program Manager 
společnosti Grinity

Kolik nabíjecích stanic pořídit 
a jak je rozmístit? 

Také s tím Grinity poradí.
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Text: Cemex
Foto: Cemex a Shutterstock.com

Beton: Materiál 
minulosti i budoucnosti
Beton a cement šetrné k životnímu prostředí? Ano, i ve stavebnictví dochází ke změnám 
a moderní stavební materiály se postupně mění tak, aby jejich výroba a složení byly 
udržitelnější a měly nižší uhlíkovou stopu. Ostatně, neobejdeme se bez nich.

v posledních dvou letech, přičemž oproti roku 
2020 byl zaznamenán pokles o více než 12 %. 
Firma očekává, že se jí podaří bez problémů do-
sáhnout v roce 2030 snížení emisí CO2 v evrop-
ských provozech o 55 %.

B eton, cement, kamenivo, to jsou hlavní 
produkty, které najdete pod značkou 
Cemex. Pokud jste někdy stavěli dům 

nebo třeba jen zahradní chodník či terasu, určitě 
jste se s produkty této fi rmy již setkali. Modro-bílo-
-červené autodomíchávače totiž brázdí cesty vše-
mi směry. Jen v České republice najdete více než 
60 betonáren Cemex.
Firma v roce 2020 představila program Future in 
Action (FIA), který se zaměřuje na vývoj produktů 
a řešení s nižšími emisemi uhlíku, aby se postupně 
stala společností s nulovými emisemi CO2. Příleži-
tosti ke snižování emisí se neomezují pouze na vý-
robní proces, ale na celý životní cyklus výrobků 
a také na transformaci hodnotového řetězce v tom-
to průmyslovém odvětví. Proto se program zaměřu-
je na výrazné snížení přímých a nepřímých emisí 
CO2 z provozů a na poskytování udržitelných a ino-
vativních řešení pro společnost. K tomu patří inova-
tivní produkty a nejmodernější výrobní postupy.
Cílem fi rmy je dosáhnout uhlíkové neutrality a stát 
se do roku 2050 společností s nulovými čistými 
emisemi CO2. Již v roce 2022 dosáhl Cemex milní-
kového snížení emisí CO2 produkovaných svými 
cementářskými provozy v Evropě o 41 %. K pětině 
celkového snížení dosaženého od roku 1990 došlo 
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Cementářská pec jako řešení 
pro odpady
Základem změn jsou alternativní paliva, 
která v roce 2022 tvořila celosvětově 
35 % podílu palivového mixu Cemex. Mo-
hou odstranit naši závislost na fosilních 
palivech náročných na emise uhlíku a zá-
roveň pomoci najít řešení jednoho z nej-
obtížnějších společenských problémů: 
nakládání s odpadem. Systém a způsoby 
nakládání s odpadem se totiž s blížícími 
změnami v zákoně dostávají do popředí 
zájmu obcí. Hlavním důvodem je zpřísňo-
vání pravidel pro ukládání odpadu na 
skládku a postupné navyšování poplatků 
za skládkování. Od roku 2030 bude platit 
úplný zákaz ukládání využitelných odpadů 
na skládku.
Příkladem, jak odpady účelně a efektivně 
využívat, je systém fi rmy EcoWasteEner-
gy (EWE), dceřiné společnosti Cemex. 
Umístěna je nedaleko cementárny Cemex 
Prachovice a vyrábí pro ni tuhé alternativ-
ní palivo ze spalitelných odpadů, které 
nelze recyklovat nebo jinak využít. Aktuál-
ně využívá směs odpadů, v nichž největší 
podíl tvoří již vytříděné plasty z třídicích 
linek. Jsou to tzv. výměty, což je odpad, 
který nelze jinak využít. Dále využíváme 
průmyslový odpad, automobilový odpad, 
velkoobjemový a zbytkový spalitelný od-
pad. Tuhé alternativní palivo musí ovšem 
splňovat přísné kvalitativní požadavky 
a při použití nesmí mít nepříznivé dopady 

Díky investici do závodu v Rugby společ-
nost Cemex v Evropě zpracovává ekviva-
lent ročního množství zbytků z města 
o velikosti Madridu nebo Berlína a dosáh-
ne 70% náhrady alternativních paliv v re-
gionu v letošním roce, což je výrazně více, 
než je průměr jinde v tomto odvětví. 
V současné době má fi rma závody v Čes-
ké republice, Německu a Velké Británii 
s mírou substituce vyšší než 70 % a závo-
dy Chelm a Rudniki v Polsku pak s mírou 
substituce nad 90 %. 

na emise ovzduší. Alternativní palivo tedy 
nelze vyrobit ze všech odpadů. Aby alter-
nativní palivo vzniklo, odpad se mechanic-
ky upraví drcením. Firmě Cemex v České 
republice se tímto způsobem podařilo 
nahradit více než 3/4 fosilních paliv nebo 
jiných druhů zdrojů energie. EcoWaste 
takto ročně zpracovává až 90 tisíc tun 
odpadu.
V případě cementárny navíc nevzniká při 
spalování další odpad, vše je zpracovává-
no v rámci procesu výroby cementu. Vy-
soké teploty v cementárenských pecích 
zaručují bezpečné a bezezbytkové spo-
luspalování odpadu způsobem, který je 
co nejšetrnější k životnímu prostředí. Ce-
mentárna je považována za nejlepší řeše-
ní pro využití jinak nevyužitelného odpa-
du z toho důvodu, že v rotační peci je vel-
mi vysoká teplota přesahující 1 400 °C.

Investice do 100% podílu 
alternativních paliv
V roce 2022 společnost Cemex uvedla 
do provozu ve své cementárně v Rugby 
ve Velké Británii nový systém Climafuel. 
Investice ve výši 25 milionů USD umož-
ňuje závodu postupně ukončit používání 
fosilních paliv a fungovat výhradně na 
alternativní paliva. Rugby bude prvním 
závodem společnosti Cemex, který toho 
dosáhne. Climafuel je palivo pocházející 
z odpadu, které se vyrábí z domovního 
zbytkového a komerčního odpadu, který 
by jinak skončil na skládkách.
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Praxe v praxi
Současné klimatické podmínky se projevují buď nedostatkem srážkové vody, 
nebo naopak velmi intenzivními srážkami. Aby byla v krajině zachována 
vlhkostní rovnováha, je zapotřebí minimalizovat odtok srážkové vody 
a tuto vodu pokud možno udržet v místě spádu.

Nahrazení 100 pytlů tradičního cementu cementem Vertua se rovná odstranění 105 aut ze silnic na jeden den nebo vysazení 
21 nových stromů. To představuje snížení emisí CO2 o 1,3 tuny. 

Vápenec

Sekvestrace

Zachytávání

Využití

Ostatní

Rekarbonizace 
betonu po dobu 

životnosti

Recyklace 
vráceného 
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obsahem CO2

Beton s nízkým 
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Recyklovaný 
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odpad

CO2 CO2

CO2
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Závod na výrobu 
hotových směsí
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Komunální • průmyslové • zemědělské

CO2

CO2
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s nulovými 

emisemi CO2

Zalesněné 
lomy

CO2

Ideálním materiálem pro okolí rodinného domu i zahradních 
cest a chodníků je vodopropustný beton Pervia. Konstrukce 
z něj vytvořené umožňují velmi efektivně hospodařit s dešťo-
vou vodou a dokážou při vysoké pevnosti betonu propouštět 
více než 500 litrů vody za minutu na ploše 1 m2. Beton navíc 
zachovává původní vlastnosti terénu s ohledem na vsakování 
dešťové vody. A tak plochy realizované z tohoto betonu 
umožňují srážkovou vodu uschovat ve svém podloží nebo 
třeba tvořit doplněk systému retencí a biotopů.
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Je trvanlivý

Jeho důležitou vlastností je přirozeně 
dlouhá životnost a díky tomu se šetří 
zdroje tím, že se snižuje potřeba 
rekonstrukcí. Kromě toho trvanlivé 
vlastnosti betonu přispívají k nižším 
nárokům na údržbu po celou dobu 
životnosti konstrukce.

Je odolný

A to vůči požáru, větru, vodě 
a zemětřesení a dokáže odolávat 
povětrnostním vlivům, erozi a poško-
zení extrémními povětrnostními 
podmínkami. Tím je redukována 
potřeba oprav a přestaveb, a proto 
můžeme tak hovořit o materiálu, 
který je šetrnější k životnímu 
prostředí.

Pohlcuje a uvolňuje teplo

Beton má schopnost pohlcovat nebo 
uvolňovat teplo v budovách v reakci 
na měnící se podmínky. Beton 
poskytuje účinné a efektivní řešení 
pro snížení výkyvů teploty v interié-
ru, čímž dochází ke snížení spotřeby 
energie nutné k vytápění a chlazení 
vnitřních prostor.

Je všestranně použitelný

Dá se jakkoli tvarovat, vytvořit z něj 
různý povrch, strukturu nebo vzor.

BETON 
NEODMYSLITELNĚ 
PATŘÍ DO MODERNÍ 
EKONOMIKY!

Je recyklovatelný

Může být 100% recyklovatelný jako 
kamenivo pro další použití, jako 
podkladový materiál či při výrobě 
hotových betonových směsí. Pomáhá 
tak předcházet emisím uhlíku 
a nákladů spojených s jeho likvidací, 
nebo s těžbou a přepravou surových 
materiálů.

Absorbuje CO2

Může absorbovat až 25 % své 
celkové uhlíkové stopy. K této 
absorpci dochází po celou dobu 
životnosti betonu v konstrukcích, 
a dokonce i po ní, protože recyklova-
ný beton se používá často jako 
druhotný produkt a i potom nadále 
pohlcuje uhlík.
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Milníkem ve vývoji stavebních materiálů s nízkými emisemi CO2 se v roce 
2021 stala produktová řada Vertua. Díky klimatickým certifi kátům může 
vyplnit mezeru v oblasti klimaticky neutrálních produktů. Využití našla 
například při stavbě betonové základny Větrné farmy Ivovik v Bosně 
a Hercegovině. Jedná se o velmi zajímavý projekt v oblasti obnovitelných 
zdrojů energie. Dvacet větrných turbín bude vyrábět dostatek energie 
pro 100 tisíc domácností. Očekává se, že tato větrná farma sníží roční 
emise CO2 z výroby energie o zhruba 240 tisíc tun a bude mít o 70 % 
nižší uhlíkovou stopu spotřeby betonu při srovnání s předchozím rokem.
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Text: Daniel Mrázek
Foto: Fotovoltaické systémy v památkově chráněných územích 
hlavního města Prahy. Příručka památkové péče

J enže jak na to? Jak fotovoltaiku 
umístit, aby nerušila charakter pa-
mátkově chráněných budov nebo 
území? Zabývá se tím mimo jiné 

Odbor památkové péče Magistrátu hlavní-
ho města Prahy.
Na férovku musíme přiznat, že to nejde 
vždycky. Krajně nevhodné je fotovoltaiku 
umísťovat na kulturní památku, třeba na 
kostel, zámek, barokní usedlost nebo kubi-
stickou vilu. Jen naprosto výjimečně se 
s fotovoltaikou setkáme v památkových 
rezervacích, a to prakticky jen u novosta-
veb. Panely ale musí být téměř neviditelné.
Větší šanci na získání povolení k instalaci 
solárních panelů máte v památkové zóně. 
Ani tam by ale neměly bít do očí. U staveb 
historických (tvořících hodnotu prostředí 

Fotovoltaika 
na památce?

citem
Dotkneme-li se historické budovy, je to, jako kdybychom si podali 
ruku s minulými generacemi. Představujeme si, jak svět vypadal 
v době, kdy dávní stavitelé kladli kámen ke kameni, cihlu k cihle… 
Jenže mají-li budovy sloužit i v současnosti, musí vhodně 
pojmout výdobytky moderní doby. Třeba solární panely.

památkové zóny) je při současném stupni 
poznání umísťování fotovoltaických sys-
témů nežádoucí v uličních částech střech 
a fasád. Avšak neznamená to, že na dvor-
ních částech objektů je fotovoltaika vždy 
přípustná, větší šance k povolení FV je 
na novotvarech ve střešních rovinách, 
na novodobých dvorních přístavbách 
nebo na objektech ve vnitroblocích. Každý 
případ je ale vždy nutné posoudit indivi-
duálně.
Nejmenší problémy pak očekávejte 
v ochranném pásmu. Konfliktní realizace 
mohou nastat pouze v případech, kdy by 
fotovoltaické systémy ohrožovaly hodno-
ty předmětu, pro jejichž ochranu bylo 
ochranné pásmo vymezeno.

POJMY NAD SLUNCE 
JASNĚJŠÍ:

Ochranné pásmo
Území bez vlastních památkových 
hodnot, které bylo vymezeno pro 
ochranu hodnot kulturních památek 
nebo památkových rezervací a zón, je 
zde tedy nejmírnější režim památkové 
regulace. Rozlohou největší v Praze je 
ochranné pásmo Pražské památkové 
rezervace.

Sídelní útvar nebo jeho část, historické 
prostředí vykazující významné 
kulturně-historické hodnoty. Většinou 
se jedná o sídelní útvary s dobře 
dochovanými půdorysy a hmotovou 
skladbou zástavby a s menším 
podílem kulturních památek než 
v památkových rezervacích. Jako 
příklad můžeme uvést blokovou 
zástavbu pražských Vinohrad nebo 
Smíchova.

Nejcennější uceleně dochovaná území 
s řadou kulturních památek, resp. se 
jedná o soubory kulturních památek. 
Většinou mají nenarušenou urbanistic-
kou strukturu, tedy kompaktní 
historický půdorys a zástavbu 
v původních objemech a tvarech. 
Příkladem v Praze je Pražská památko-
vá rezervace v centru města nebo 
rezervace lidové architektury ve 
Stodůlkách.

K
Nemovitost s unikátními památkovými 
hodnotami evidována v Ústředním 
seznamu kulturních památek České 
republiky. Pod pojmem nemovitá 
kulturní památka na území Prahy si 
můžeme představit např. funkcionalis-
tickou vilu Sutnar na Babě, Podolskou 
vodárnu nebo městské opevnění 
v Praze. Jedná se o nejvyšší stupeň 
památkové ochrany z výše uvedeného 
výčtu, objekt je chráněn jako celek.
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Takhle ano!

Fotovoltaické tašky terakotového vzhledu na venkovské farmě, 
vesnice Ecuvillens, Švýcarsko

Zdroj: http://www.issol.eu/world-fi rst-photovoltaic-solar-panels-
installed-protected-sites/

Břidlicová střešní krytina s integrovanou fotovoltaickou technologií

Zdroj: https://www.gb-sol.co.uk/gallery/pvslate/default.htm

Takhle ne!

Samostatné modulové sestavy na valbové střeše s keramickou střešní 
krytinou narušují celkovou kompozici objektu. Kontrast mezi 
střešní krytinou a fotovoltaickými systémy má negativní dopad 
na střešní krajinu daného území.

Zajímá vás víc? 
Fotovoltaice na památkách 

se věnujeme i v podcastu:

NEVIDITELNÉ PANELY

Zmínili jsme, že panely v památkových 
oblastech nemají být skoro vůbec vidět. 
Že to nejde? Ale kdeže. Namísto samostatných 
modulových sestav památkáři doporučují 
stavebně integrované systémy. Přesvědčte 
se sami!

37
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Samostatné modulové sestavy Samostatné modulové sestavy 

Vlastníte nebo užíváte nemovitost, která je kulturní památkou nebo se nachází na památkově chráněném území, a chcete ji osadit fotovoltai-kou? Pak je vaší povinností vyžádat si závazné stanovisko příslušného odbo-ru vykonávajícího památkovou péči!

                Stavebně integrované systémy                Stavebně integrované systémy                Stavebně integrované systémy                Stavebně integrované systémy                Stavebně integrované systémy

Příklady stavebně integrovaných systémů:

     

  

              Transparentní moduly                                                                                Integrované pásy    

         
                 Integrované moduly                                                                                  Skládané krytiny               

              Transparentní moduly                                                                                Integrované pásy                  Transparentní moduly                                                                                Integrované pásy                  Transparentní moduly                                                                                Integrované pásy                  Transparentní moduly                                                                                Integrované pásy    

                 Integrované moduly                                                                                  Skládané krytiny                                Integrované moduly                                                                                  Skládané krytiny                                Integrované moduly                                                                                  Skládané krytiny                                Integrované moduly                                                                                  Skládané krytiny               
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Text: Klára Mágrová
Foto: Alena Makovcová a Shutterstock.com

Z dejší specialitou jsou podstávkové 
domy – roubenky typické pro oblast 
Trojzemí, tedy území severních Čech 

a přilehlého území Německa a Polska. V kraji 
Horní Lužice se stavěly od 13. století. Domy, 
které se dochovaly do dnešních dnů, větši-
nou pocházejí z 18. a 19. století. Podstáv-
kou se označuje konstrukce z dřevěných 
sloupů, která obíhá přízemí domu a pod-
pírá střechu nebo první patro. Podstáv-
ková konstrukce má funkci statickou, 
protože díky ní si roubený dům nese-
sedá. Současně je často nádherně 
zdobená vyřezáváním. Mnoho pod-
stávkových domů má štíty oblo-
žené barevnou břidlicí, která dům 
izolovala před chladem a chráni-
la před požárem.

Na kole za 
podstávkami
Za společným dědictvím na kole i pěšky. Tak se jmenuje 
projekt, který právě teď realizuje Ústecký kraj a jeho 
partneři. Díky němu vzniklo pět velmi zajímavých 
cyklotras, které představí to nejlepší z kulturního 
dědictví česko-německého pomezí. Od jara do 
podzimu mohou cyklisté objevovat nepříliš známé 
části Šluknovska, Lužických hor a regionu 
Zittauer Gebirge (Žitavské pohoří), které se 
nachází v blízkosti známějšího Českého 
Švýcarska. Kam se vydáte vy?

Cyklistické putování po severních 
Čechách a německém příhraničí je 

vhodné pro celou rodinu. Na cyklo-
okruhy nastoupíte kdekoli, ať už 

z české, nebo německé strany. Do 
regionu přijedete autem, nebo vla-

kem. Okruhy vedou po značených cyk-
lotrasách s převážně zpevněnými povr-

chy. Poznávání malebné krajiny ozvláštní 
opakované přechody státní hranice. Kro-

mě pohodové cykloturistiky vás čeká 
ochutnávání specialit na obou stranách hra-

nice. V Rožanech doporučujeme zastavit se 
ve stylové restauraci Starý mlýn v podstávko-

vém domě, ve Varnsdorfu nesmíte vynechat 
minipivovar Kocour s vlastní soukromou vlakovou 

zastávkou, občerstvením a ubytováním a na ná-
městí v Krásné Lípě vás přiláká pivovar Falkenštejn.

do
 n

ezn
ám

ýc
h s

ev
ern
ích

 Čech
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Trasa po 
podstávkových 
domech
Rumburk – Krásná Lípa – Dlouhý Důl – Vlčí 
Hora – Brtníky – Kopec – Kyjovské údolí, 
Turistický most – Kyjov – Doubice – Rybniště – 
Jiřetín pod Jedlovou – Dolní Podluží – 
Herrenwalde – Großschönau – Varnsdorf – 
Sei�ennersdorf – Rumburk

Nejdelší cyklistický okruh, vhodný zejména pro zdatné cyklisty, 
měří 71,3 km a začít ho můžete například na železniční zastávce 
v Chřibské, Rybništi, Krásné Lípě nebo Rumburku. Nejvíc pod-
stávkových domů uvidíte ve vesnické památkové zóně Dlouhý 
Důl, v místní části Kopec a Doubice, a výjimečně zachovalými 
podstávkami se pyšní německá obec Großschönau. V létě se 
osvěžíte ve vodní přehradě v Kyjově, a než zamíříte do neobyd-
lených částí Českého Švýcarska, můžete se občerstvit. Sázkou 
na jistotu je Bylinková čajovna Nobilis Tilia ve Vlčí Hoře a kavár-
na s galerií Nová Perla v Kyjově. Poblíž trasy se nachází několik 
rozhleden, ta nejstarší byla vybudována na Vlčí Hoře u Krásné 
Lípy. Nevšední zážitek nabízí prohlídka loretánské kaple s ambi-
tem v Rumburku a s těžbou stříbra se seznámíte ve štole 
sv. Jana Evangelisty v Jiřetíně pod Jedlovou.

Trasa Českým 
Nizozemím
Šluknov – Rožany – Sohland – Schirgiswalde – 
Weifa – Steinigtwolmsdorf – Severní – Liščí – 
Šluknov

Okruh Českým Nizozemím doporučujeme zahájit ve Šluknově, 
jehož lákadlem je celoročně přístupný a opravený Šluknovský 
zámek. Okruh o délce 34,3 km směřuje do obce Taubenheim, 
proslavené čtyřmi desítkami slunečních hodin. Část okruhu vede 
podél Sprévy po Sprévské cyklotrase, která míří do Berlína. Na 
státní hranici můžete z trasy odbočit na nejsevernější bod České 
republiky Nordkap. Krátká odbočka vede do Lipové, Vesnice roku 
2019, v níž uvidíte rekonstruovaný podstávkový dům č. p. 424 
s informačním střediskem, expozicí místní historie a postupně 
zachraňovaný barokní zámek. Po českém území vede okruh po-
blíž hranic České republiky a nabízí putování ztichlou krajinou, 
v níž nenarazíte na mnoho turistů. A proč České Nizozemí? Ná-
zev navazuje na německé pojmenování regionu, kterému se až 
do roku 1945 říkalo Böhmisches Niederland, Česká dolní země. 
Při příchodu ze severu od Horní Lužice byl totiž kraj Šluknovské 
pahorkatiny níže položený než vyšší Lužické hory.

do
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Posila pro tělo, potěcha pro oko a duši

• Více než 1000 kilometrů cyklotras na české i německé

straně hranice

• Více než 1500 kilometrů pěších tras rozmanitou krajinou

pískovcových skal a vulkanických vrcholů

• Více než 10 tisíc malebných podstávkových domů

v Česku a v Německu

• Přes 300 podstávkových domů otevřených pro turisty jako

restaurace, penziony, informační střediska, galerie nebo muzea

• Stovky naučných tabulí o přírodních a kulturních památkách

• Na více než 40 místech překročíte státní hranici

• Stanete na nejsevernějším místě České republiky v Lobendavě,

místní části Severní.

Pašerácká trasa
Varnsdorf – Großschönau – Hainewalde – 
Leutersdorf – Sei�ennersdorf – Varnsdorf

Pašeráckou trasu o délce 29,6 km můžete začít ve Varnsdorfu. 
Pohodový okruh nabízí projížďku mezi autenticky dochovanými 
podstávkovými domy v obci Großschönau v Sasku. Pečlivě oprave-
né domy na nábřeží řeky Mandavy spatříte přímo z cyklistického 
sedla. Nebudete vědět, zda se dřív zaměřit na detaily lidové archi-
tektury, nebo pečlivě udržované zahrádky. Okruh vede přes obec 
Hainewalde s barokním zámkem a hřbitovní kaplí rodiny Kanitz-
-Kyawsche, kterou doplňuje unikátní sochařská výzdoba od barok-
ního sochaře Franze Bienera. Po překonání stoupání do obce 
Spitzkunnersdorf pojedete v Leutersdorfu po území bývalé české 
enklávy. Na nevelkém území v Sasku platily do roku 1849 zákony 
českého království, a proto ho jako své útočiště koncem 18. století 
využíval např. proslulý loupežník Jan Karásek. Bývalou českou en-
klávou prochází několik naučných okruhů. Více podrobností prozra-
dí Karáskovo muzeum v Sei�ennersdorfu.

Projekt je financován Evropskou 
unií z Evropského fondu pro 
regionální rozvoj prostřednictvím 
Programu na podporu přeshraniční 
spolupráce ČR – Sasko 2014–2020.
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Královská trasa
Hrádek nad Nisou – Žitava – Kurort Oybin – 
Lückendorf – Petrovice – Hrádek nad Nisou

Název trasy dlouhé 32,5 km odkazuje na královské město Žita-
va, jemuž udělil městská práva český král Přemysl Otakar II. Na 
okruh je možné vyjet z Hrádku nad Nisou a dáte si při něm po-
řádně do těla. Zapotíte se při prudkém stoupání, odměníte se 
ale parádními sjezdy. Jen pozor, na české straně asfaltové silnič-
ky „zdobí“ docela dost záplat. Vykoupete se v české vodní nádrži 
Kristýna nebo německém jezeře Olbersdorfer See. Nedaleká 
Žitava láká na prohlídku zdejších unikátů z 15. a 16. století. 
V kostele sv. Kříže a městském muzeu jsou vystavena postní 
plátna (Fastentuch). Plátna s výjevy ze Starého a Nového záko-
na v době půstu zakrývala oltáře. A určitě navštivte multifunk-
-ční centrum Brána Trojzemí v Hrádku nad Nisou. Kromě krátko-
dobých výstav je tu k vidění i kostra muže objevená v roce 
2010. Byl pohřben za hřbitovní zdí, a to v neobvyklé poloze na 
břiše. Muž vědci pojmenovaný Tobiáš žil ve 14. století v době 
Jana Lucemburského, do regionu přišel z Balkánu a místní se jej 
báli i po smrti.

Lužická trasa
Kurort Jonsdorf – Krompach – Mařenice – 
Petrovice – Lückendorf – Kurort Jonsdorf

Okruh dlouhý 25,3 km kolem vrchu Hvozd si užijí zdatnější cyklis-
té a seznámí se během něj se Žitavským pohořím (Zittauer Ge-
birge) a Lužickými horami. Jízda vede po úzkých asfaltových sil-
ničkách. Nabízí výhledy na Ještědský hřbet a Jizerské hory. Na 
trasu je možné vyrazit z obce Jonsdorf. Kromě množství hotelů, 
penzionů a restaurací láká lázeňské městečko s 1 500 obyvateli 
na projížďky na lodičkách na vodní nádrži Gondelteich. Nejen 
děti okouzlí prohlídka Motýlího domu (Schmetterlingshaus). 
V obci jsou k dispozici záchytná parkoviště a hustá síť znače-
ných tras, které míří do pískovcového Jonsdorfského skalního 
města (Jonsdorfer Felsenstadt). Na cyklotrase vás na české stra-
ně čeká obec Krompach s podstávkovými domy, o které pečují 
chalupáři. Dále zamíříte do Mařenic s rekonstruovaným kostelem 
a křížovou cestou. Cyklookruh pokračuje přes Resort Malevil 
v Heřmanicích v Podještědí s restaurací, adrenalinovými aktivita-
mi a minizoo. V Heřmanicích u penzionu Caius narazíte na mu-
zeum, které byste v malebných Lužických horách nečekali. Vstup 
do muzea vojenské techniky „hlídají“ protiletadlové rakety a stí-
hačka MIG, uvnitř areálu uvidíte zaparkované tanky, těžkou vo-
jenskou techniku a v halách visí množství uniforem. Muzeum je 
ve výstavbě, prohlídka je možná pro skupiny po předchozí do-
mluvě. Kdo se nechá zlákat k návštěvě, poté pokračuje do Petro-
vic a přejede hranice do Lückendorfu. Z obce Oybin můžete od-
bočit na zříceninu středověkého hradu a kláštera Oybin, který 
za svůj vznik vděčí císaři Karlu IV. a stavební huti Petra Parléře. 
Do obce vede ze Žitavy proslulá úzkokolejná dráha.
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KATEŘINA WINTEROVÁ

Stálá členka činohry Národního 
divadla, zpěvačka skupiny The Ecstasy 
od Saint Theresa, moderátorka 
a tvůrkyně televizního pořadu Herbář, 
autorka knih o jídle a zdravém žití, 
a především nadšená milovnice 
přírody a starých tradic. V dětství se 
chtěla stát módní návrhářkou a toto 
přání se jí částečně splnilo – navrhuje 
a také podporuje oblečení a módní 
doplňky z udržitelných materiálů. 
Zajímavé rady do kuchyně i pro 
krásu a zdraví sdílí na portále 
www.culinabotanica.cz.
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Text: Daniel Mrázek
Foto: archiv Kateřiny Winterové

V  jednom rozhovoru jste řekla, že chcete lidi zbavit před-
sudků vůči bioproduktům. Řekl bych, že to můžeme roz-
šířit na celou ekologii. Myslíte, že se vám to daří?

Aktivně se o to snažím už přes deset let a pasivně mnohem delší dobu, pro-
tože musím započítat i své vlastní začátky, kdy jsem se s ekologií seznamo-
vala. Mám pocit, že za těch deset let se určitě něco posunulo. I ve velkých 
supermarketech už najdeme biopotraviny a je hodně farmářů, kteří začínají 
pěstovat plodiny a chovat hospodářská zvířata v eko nebo biorežimu. Hodně 
jsem jich navštívila a uvedla v Herbáři. Takže vidím, že trend existuje. To se 
týká samozřejmě i kosmetického a módního odvětví. Na druhou stranu, když 
to vezmu obecně, obliba eko a bioproduktů je stále hodně malá a určitě bych 
uvítala, kdyby zmíněný trend rostl výrazně rychleji. Jak říká Exupéry: „Nedědí-
me zemi po našich předcích, ale půjčujeme si ji od našich dětí.“ To je motto, 
se kterým silně konvenuji a mohlo by být motivací i pro ty stále pochybující.

Jak jde žít ekologicky, s láskou k životnímu prostředí, a přitom být 
krásnou, elegantní ženou, jako jste vy? A neztrácet u toho úsměv 
a zjevnou radost ze života?
Za tuto otázku vás rozhodně nepochválím. To jsou právě ty předsudky. Jako 
by ten, kdo se zajímá o ekologii, byl automaticky ošklivý, měl na sobě hippie 
oblečení a vyhýbal se normálnímu životu. Žít ekologicky může přece úplně 
každý, v jakémkoliv postavení. Každý může něco měnit, začít od sebe. Ten, 
kdo je na vyšší pozici, může samozřejmě věci měnit s větší razancí a silou. 
Začít je možné kdykoli, samozřejmě úměrně možnostem. Někdo v tom vyrůs-
tá, někdo se pro ekologický styl života rozhodne ve stáří. Vždy to má smysl 

Byla jsem 
otravná aktivistka
Nadšení pro přírodu z ní jen září. Sama si pěstuje zeleninu i bylinky a o zajímavé, chutné, a hlavně 
zdravé recepty se s širokou veřejností dělí v oblíbeném televizním pořadu Herbář. Kromě vaření ale 
miluje i módu. To je herečka, moderátorka a autorka knih o jídle Kateřina Winterová.

a nikdy není dobré se nad někoho povyšovat 
a odsuzovat ho za to, že si nekoupil biohovězí.

Máte ráda módu. Co se vám honí hlavou, 
když otevřete svou šatní skříň?
To je strašné! Nashromáždila jsem toho už oprav-
du moc. Pracuji s kostýmem, takže mám docela 
rozsáhlý archiv, divadelní terminologií fundus. 
A co se týká mých osobních věcí, ráda se někte-
rých zbavuji, ale pak tam mám krásné kousky, 
kterých se vzdát nechci. Najdete u mě oblečení 
staré deset nebo patnáct let, možná i starší. To 
ale neznamená, že by mi jen zabíraly místo ve 
skříni. Častokrát se mi stane, že vytáhnu něco 
po pěti letech a nosím to celou sezonu. Uzná-
vám, že bych věcí mohla mít méně, je to klasic-
ké dilema ženy, která by chtěla žít ekologicky, 
zbavovat se oblečení, ale zároveň je jí to líto, 
protože se jí ty věci líbí… Je ale pravda, že 
spoustu věcí daruji, třídím je, dávám do boxů 
na textil, ať už to pak jde na charitu, nebo prů-
myslové zpracování. A také oblečení nakupuji 
s rozmyslem. Kolikrát si ho obléknu? Je z kva-
litního materiálu, tudíž vydrží delší dobu? Po-
třebuji vůbec další kousek?
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CELÝ ROZHOVOR SI 
POSLECHNĚTE VE 
FORMĚ PODCASTU

Mimo jiné se dozvíte:

• Co Kateřinu Winterovou přivedlo
k ekoživotu?

• Které kousky ze svého šatníku
má nejraději?

• K čemu je „dobrý“ odpad v mořích?

• Jak udržitelné jsou divadelní 
a televizní kostýmy?

• Co dělá s herbářovými zástěrami?
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A jestli máte dvacet halenek, nebo dvě, je 
až v druhém sledu. Oblečení přece neku-
pujete denně, na rozdíl od potravin.

Podle čeho si své oblečení vybíráte?
Pár věcí mám od českých návrhářů, z kla-
sické konfekce, ale samozřejmě i ty, které 
jsou z ekologických materiálů nebo recy-
klované. Mám oblečení, a to včetně kos-
týmů, ze secondhandu nebo vintage ob-
chůdků, něco mi věnují kamarádi nebo to 
s nimi vyměním za něco jiného. Snažím 
se vždycky hledat něco, co by mi nejvíce 
vyhovovalo z hlediska udržitelnosti, ale 
samozřejmě to není možné pořád. To se 
nedá nic dělat. Fanatik už nejsem.

S vaším jménem jsou spojené i ko-
lekce oblečení, které nabízíte na 
svém webu Culina Botanica. 
Prozradíte o nich něco víc?
Jako malá jsem chtěla být módní návr-
hářkou a tohle je do jisté míry splnění 
mého dětského snu. Navrhla jsem tedy 
například charitativní Aloisovy ponožky, 
které podporují Centrum Señorina 
a další projekty, které usnadňují život 
lidem s Alzheimerovou nemocí a těm, 
kteří o ně pečují. Navrhla jsem své oblí-
bené zástěry do kuchyně i na zahradu. 
Spolupracuji s modrotiskovou dílnou ve 
Strážnici a děláme spolu krásnou zavi-
novací sukni. Patří do mé kolekce Lido-
vá, ve které chci poukázat na to, že 
i dnes jsou pořád lidé, kteří něco vyrábí 
rukama a drží staletou tradici. Tradice 
skýtá příběh, je v ní něco, co je obsaže-
no v našich genech, protože i my jsme 
plody historie.

Možná jde i o nastavení rovnováhy 
mezi přísnými ekologickými ideály 
a reálným životem…
Přesně tak. Kdysi jsem byla velká aktivist-
ka, a to dost otravná. Snažila jsem se li-
dem vyrvat jejich životy a narvat do nich 
své vlastní přesvědčení, o kterém jsem si 
myslela, že je správné. U babičky jsem 
byla schopná nejíst u svátečního stolu 
s ostatními řízek, protože maso nepochá-
zelo z biochovu. Tohle ale rozhodně 
správné nebylo. Naštěstí jsem dospěla 
k tomu, že musím začít u sebe, musím být 
pozitivním vzorem, aby ostatní viděli, že 
nemusí být v křeči, když nedokážou do-
sáhnout velkých cílů. Důležité je dělat 
alespoň něco, byť by to byla jen úprava 
jídelníčku. Ve své knize Jíst a žít píšu, že 
tím, co jíme, můžeme reálně ovlivňovat, co 
se děje ve světě. Nejen v České republice 
nebo v našem nejbližším okolí, ale oprav-
du ve světě, protože ty potraviny odněkud 
pochází, nějak se s nimi zacházelo, ovliv-
ňují práci lidí, tok peněz, nakládání s pů-
dou, vodou, hospodářskými zvířaty… Při-
tom výběr potravin je na vás, tady můžete 
poměrně jednoduše začít žít „ekoživot“. 
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Lázeňská tradice
& dokonalá péče

Telefon: +420 354 655 501-9
E-mail: marienbad@cz.ensanahotels.com

www.ensanahotels.com
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Text: Daniel Mrázek
Foto: archiv Karolíny Řezníčkové a Shutterstock.com

Znáte ten pocit, kdy stojíte před plnou skříní, a přesto nemáte co na sebe? Přitom za časů našich 
prapraprarodičů bylo běžné oblečení dědit z generace na generaci. Bylo stále „in“, vydrželo 
(případně to spravilo pár stehů) a v šatnících ho bylo jen pár kousků. Dnes se módní trendy mění 
rychlostí blesku. Co na to příroda?

že mluví pravdu? Zvlášť v situaci, kdy neexistují 
jednotné a přehledné metodiky, jak udržitelnost 
módy měřit? Jedno z řešení může přinést společ-
nost Accenture, která ve spolupráci s desítkami 
organizací, prodejců a značek navrhla index udrži-
telnosti dopadů módy. „Náš Impact Index, tedy 
index dopadu, spočívá v defi nici čtyř kritérií, díky 
kterým by mohl vzniknout standardizovaný a jed-
notný certifi kát pro celý oděvní průmysl. Popisují, 
jaké suroviny a materiály byly použité na výrobu 
produktu, dále využití chemických látek pro výro-
bu a ošetření produktu, enviromentální dopad 
a nakonec postavení samotných pracovníků napříč 
celým dodavatelským řetězcem. Již nyní tato krité-
ria značky pravidelně reportují investorům, regu-
lačním orgánům či neziskovým organizacím a námi 
navržený systém kategorií koresponduje se systé-
my, které už značky využívají a jež jsou zároveň 
prověřeny třetími stranami,“ popisuje Karel Kotoun, 
odborník v otázkách udržitelnosti ze společnosti 
Accenture.

celým dodavatelským řetězcem. Již nyní tato krité-
ria značky pravidelně reportují investorům, regu-
lačním orgánům či neziskovým organizacím a námi 
navržený systém kategorií koresponduje se systé-
my, které už značky využívají a jež jsou zároveň 
prověřeny třetími stranami,“ popisuje Karel Kotoun, 
odborník v otázkách udržitelnosti ze společnosti 

T extilní průmysl patří mezi největší 
zátěže na životní prostředí. Ať už jde 
o spotřebu vody (například na pěsto-

vání bavlny), nebo chemikálie použité ve výrobě. 
Neméně důležité je i sociální hledisko. Protože se 
výrobní fi rmy i prodejci snaží držet cenu pro zákaz-
níka co nejníže, dělníci (zpravidla v Asii) pracují 
v naprosto nevyhovujících podmínkách. Smutným 
symbolem se staly tragédie, ke kterým došlo 
v roce 2012 v továrně Tazreen Fashion a o půl 
roku později v továrně Rana Plaza v Bangladéši. 
V prvním případě šlo o požár, v druhém o zřícení 
osmipatrové budovy. Počty mrtvých šly do sto-
vek… K tragédii by nemuselo dojít, kdyby byly ote-
vřené nouzové východy a kdyby majitelé Rana 
Plaza respektovali doporučení statiků, že budova 
poškozená výbuchem není bezpečná…

V poslední době se ale trendy mění. Zákazníci se 
začínají zajímat o módu, která je k planetě i k lidem 
šetrnější. Obchodníci si toho všímají, a tak se snaží 
své produkty líčit co „nejzeleněji“. Jak ale poznat, 
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ROZUMÍTE?
Fast fashion – čím je „fast food“ v potravi-
nách, tím je „fast fashion“ v módě. Jde 
o rychlou produkci oblečení ve velkém 
množství. Důraz se klade na co nejnižší 
prodejní cenu. Proto se k výrobě používají 
levné, a tedy nekvalitní a zpravidla ekologic-
ky nešetrné materiály. Šetří se i na mzdových 
nákladech, proto v šicích dílnách často panují 
otřesné podmínky a o nějakém zákoníku 
práce a ochraně zaměstnanců v nich nemůže 
být řeč. 

Slow fashion – opak „fast fashion“. Jde 
o snahu využívat udržitelné materiály 
a zároveň výrobcům (na všech pracovních 
pozicích) poskytnout důstojné pracovní 
podmínky. Oblečení sice není produkováno 
v tak velkých objemech jako „fast fashion“ 
a také bývá zpravidla dražší, zato ale déle 
vydrží. Důležité je, že jak výroba, tak 
následná likvidace zatíží životní prostředí 
jen minimálně.

CWP – cost per wear, tedy cena za jedno 
nošení. Označuje, jaká je opravdová hodnota 
oblečení. CPW vypočítáte tak, že nákupní 
cenu vydělíte počtem nošení. Pokud si tedy 
koupíte šaty za 300 Kč, ale na sebe si je 
vezmete jen třikrát, CWP takových šatů vyjde 
na 100 Kč. Pokud si ale koupíte košili za 
1 500 Kč a za rok si ji oblečete třicetkrát, 
bude CWP košile 50 Kč. Z toho vyplývá, že 
košile, jejíž pořizovací cena je vyšší, vás 
nakonec vyjde levněji.

Swap – místo, kam přinesete své staré 
oblečení, knihy, boty nebo jakoukoliv jinou 
věc a můžete ji vyměnit za něco jiného. Nejde 
o odkladiště nepoužitelných věcí. Lze přinést 
jen to, co byste sami nosili. Na podobném 
principu funguje i second hand. Rozdíl je 
v tom, že v „sekáči“ si nemůžete vzít oblečení 
zadarmo nebo výměnou za přinesené věci, 
ale levně si je koupíte.

Downcyklace – druh recyklace, při níž se 
textil jako takový znehodnotí. Například když 
z něho vznikne výplň do sedaček automobilů.

Upcyklace – využívání starých, opotřebova-
ných či jinak poškozených textilních materiálů 
k výrobě nových a hodnotnějších oděvů.
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HLAS GENERACE Z

„Udržitelná móda je pro mě zajímavá 
primárně z potřeby odlišit se od 
ostatních. Dnes je to daleko složitější 
než kdy dříve, jelikož dnes může mít 
svou módu úplně kdokoliv. Především 
tu rychlou. Dobrým prostředkem, jak 
se od ostatních odlišit, tedy může být 
právě móda udržitelná. Zprvu jsem 
i já podporovala rychlou módu. Pak 
jsem se ale začala zamýšlet z jakého 
důvodu je možné, že je všechno 
oblečení tak levné, a to mě dovedlo 
k udržitelné módě. Nemusí být za 
každou cenu drahá. Raději než někam 
do outletu zajdu do second handu.“

Karolína Řezníčková, 
středoškolská studentka

Tohle na skládce 

vydrží hodně dlouho!Tohle na skládce 
Tohle na skládce 
Tohle na skládce 

vydrží hodně dlouho!
vydrží hodně dlouho!
vydrží hodně dlouho!
vydrží hodně dlouho!
vydrží hodně dlouho!
vydrží hodně dlouho!

Oblečení z pomerančů, 
kokosů nebo rybářských sítí
Úplní fajnšmekři, kteří chtějí skutečně 
něco extra ekologického, ocení přehlídku 
Future Fabrics Expo, která se od roku 
2010 každoročně koná v Londýně. Pre-
zentuje se na ní móda z netradičních, 
zato udržitelných materiálů. Třeba z eco-
nylu. To jsou vlákna vyráběná z rybář-
ských sítí a starých syntetických koberců. 
Z těchto vláken se vyrábí recyklovaná 
nylonová příze, která má potenciál být 
recyklována donekonečna – pokud se 
vrátí zpět do oběhu.

Věděli jste, že textil se dá vyrábět i z po-
merančů? Orange fi ber je vlákno z pome-
rančových slupek. Vynalezly ho sicilské 
studentky Adriana Santanoci a Enrica 
Arena. V roce 2014 se začaly zajímat 
o to, jak by mohly využít 700 tisíc tun 
odpadu z pomerančových slupek. Zjistily, 
že z nich jde extrahovat celulóza, ze kte-
ré pak vznikne jemná látka příjemná na 
dotek a se skvělými fyzikálními vlast-
nostmi.

Využít se dá i kokos. Díky fermentaci ko-
kosové vody, do které se přidávají přírodní 
vlákna, vznikne textilie, která připomíná 
umělou kůži a je určena k dlouhému život-
nímu cyklu. Hodí se třeba na zavazadla. 
Jinou technologií lze umělá kůže vyrobit 
i z ananasových listů.
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•  Sportovní svršek a lycra: 

20–200 let

•  Nylonové punčocháče: 

30–40 let

•  Vlněný svetr: 

1–5 let

•  Hedvábný top: 

1–3 roky

•  Džínová bunda: 

10–12 měsíců

#FASHION
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objevte také naši novou 

zážitkovou exkurzi!objevte také naši novou 

zážitkovou exkurzi!

Firma SONNENTOR sídlí v Čejkovicích na Hodonínsku a už více než tři 
desítky let zde zpracovává byliny a koření od českých i zahraničních biopěs-
titelů, ze kterých vyrábí biočaje s typickým logem slunce. Svou oblibu si 
získali ve více než padesáti zemích celého světa.

Sídlo firmy stojí na místě bývalého kravína a silážní jámy. Tento brownfield se 
podařilo krok za krokem zrenovovat a vytvořit zde místo plné zeleně a eko-
logických technologií. Areál tvoří tři budovy. Budova Solis byla slavnostně 
otevřena letos na jaře. I v případě této stavby zůstal Sonnentor věrný svým 
hodnotám a udržitelnému způsobu podnikání a zvolil cestu moderního, 
ekologického stavitelství. Celou budovu řídí chytrý BMS systém, díky ně-
muž lze sledovat teplotu, vlhkost, spotřebu energií a vody, intenzitu větrání 
a spoustu dalších dat, a je tak možné dosáhnout optimálního nastavení.

Vytápění a chlazení se v SONNENTORU rozhodli řešit pomocí energie 
z geotermálních vrtů, na střechách budov jsou umístěny FVE panely a jejich 
ploché části jsou osázeny sukulenty a rozchodníky. Zelené střechy nejen 
zadržují vláhu, ale velmi dobře také izolují prostory uvnitř budovy. Dešťová 
voda stékající ze střech je jímána do retenčních nádrží o objemu 220 m3. 
Po nezbytné úpravě pak slouží ke splachování toalet a k zálivce zeleně v okolí 
budovy. Na využití dešťové vody v SONNENTORU nezapomněli ani při 
budování parkovacích ploch. Na všechna nově vybudovaná parkovací místa 
byly místo asfaltu použity Ecorastery – rošty ze 100% recyklovaného plas-
tu, které umožňují vsakování vody do půdy.

A jaké další „zelené“ prvky budova Solis obsahuje? Izolace fasády je vyro-
bena z přírodního, dřevovláknitého materiálu a celá budova je omítnuta 
omítkou bez silikonů a silikátů. Základem pro silniční komunikaci a parko-
vací plochy je recyklát stavební suti a další „recyklovanou zajímavostí“ jsou 
například dveře a příčky toalet, které jsou vyrobeny z materiálu Packwall 
z recyklovaného tetrapaku.

Pokud vás zajímá, jak výroba biočajů vypadá, neváhejte si do čejkovického 
SONNENTORU udělat výlet. Čeká tam na vás návštěvnické centrum 
Bylinkový ráj a věřte, že na vůni bylin a koření, která prosycuje vzduch v ce-
lém areálu, jen tak nezapomenete. V krásných prostorách budovy Solis je 
připravena zbrusu nová zážitková exkurze, která vás vtáhne do světa biopěs-
titelů a udržitelného způsobu hospodaření a seznámí vás s cestou bylinky 
z pole až do čajového sáčku. Očaruje vás nejen samotný proces výroby, ale 
také architektonicky unikátní prostor zavěšený nad výrobními částmi firmy, 
odkud se na zrod čajového sáčku budete dívat.

K zábavě i odpočinku zve bylinková zahrada sv. Hildegardy a také čajový 
salon s kavárnou nazvaný Čas na čaj. Zde si můžete pochutnat nejen na 
čajích, ale třeba i na biokávě, kterou pro SONNENTOR vypěstovali farmáři 
v Nikaragui. Součástí Bylinkového ráje je i útulná prodejna, kde naleznete 
veškerý sortiment firmy. Přijeďte objevit místo, kde roste radost.

roste radost
ˇ

www.sonnentor.cz
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Text: Daniel Mrázek
Foto: Daniel Mrázek, archiv P4P a Shutterstock.com

Z ní to divně? Jen zpočátku. A nebojte, 
vůbec se nebudeme bavit o psycho-
tropních látkách. Spíš než THC nás 

bude zajímat jiná látka – protein neboli bílkovina 
edestin. Bohatě se vyskytuje v konopném semeni. 
A protože se jedná o konopí technické, na protidro-
govou legislativu nenarazíme…
Bílkovina edestin se nápadně podobá jiné bílkovi-
ně – albuminu, který je výraznou složkou lidské 
krevní plazmy. Nabízí se tedy otázka, zdali by nedo-
statek albuminu nešel kompenzovat právě edesti-
nem. A podle dosavadních vědeckých poznatků se 
zdá, že ano. „Kořeny výzkumu sahají do 80. let 
20. století. V té době bylo Československo jedním 
z nejpřednějších producentů průmyslového konopí 
na světě. Z rostliny se využíval její stvol, který slou-
ží k výrobě tkanin, izolací, těsnění a podobně. Kon-
cem 80. let vyvstala otázka, co s těmi zbývajícími 
částmi rostliny, zejména listy nebo semeny. Vznikl 
proto tým vědců, který začal konopí detailně zkou-
mat,“ seznamuje s historií vývoje Miroslav Mašata, 
výkonný ředitel společnosti Plasma for People 
Technology (P4P). Po roce 1989 ale zájem o kono-
pí ochladl. Na český trh se dostal levný textil 

Krevní plazma? 
Z konopí!
Statisíce litrů každý den. Tolik je po celém světě potřeba krevní plazmy. Nemáme jí bohužel 
dostatek. Navzdory tomu, že reklamy na její dárcovství visí skoro na každém rohu. Možná si ale 
dokážeme pomoct. Díky konopí.

z Asie, čemuž česká výroba z konopných vláken nedokázala konkurovat.
Vědci se ale nevzdali. Dál látky obsažené v konopí zkoumali a právě tehdy 
vznikla myšlenka náhrady krevní plazmy z konopí. „Prováděli různé testy a na-
konec na přípravu a čištění edestinu a jeho použití jako náhrady krevní plazmy 
získali v roce 2008 patent,“ dodává Mašata, jehož společnost na tyto výzkumy 
navazuje.

Šance pro rozvojové země
V současnosti je jediným zdrojem krevní plazmy odběr krve od lidských dárců, 
ze které se plazma oddělí. Podle odhadů WHO se ročně odebere bezmála 
60 milionů litrů krevní plazmy. Zdá se to být hodně, je to ale jen třetina množ-
ství, které by bylo potřeba. Problém mají hlavně méně rozvinuté země.
Úskalím je vysoká cena. Liší se země od země, ale v evropském prostoru je 
běžné, že dárce za odběr dostane fi nanční náhradu, která se pohybuje kolem 
28 eur. Jeden odběr zajistí přibližně 700 mililitrů plazmy. Náklady na zpracová-
ní se pak zpravidla pohybují mezi 35-40 eur za litr. Lékaři zdravotním pojišťov-
nám za litr aplikované plazmy účtují asi 200 eur, v USA až 500 eur. Vysoké 
náklady si žádá i její skladování. Aby si uchovala své vlastnosti, musí se sklado-
vat v hluboce zmrazené formě a manipulovat s ní se může pouze prostřednic-
tvím energeticky náročných chladicích boxů. Jisté problémy představuje i pří-
padná kontaminace. Navzdory testování dochází ke kontaminaci plazmy viry 
jako HIV, hepatitida B a C či syfi lis. Podle zprávy WHO zde hovoříme zhruba 
o 7 500 000 kontaminovaných konzerv. Mezi nejrozšířenější onemocnění spo-
jená s krevními transfúzemi patří chronická hepatitida, cirhóza jaterní, oslabení 
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VE VÝZKUMU 
POMOHLI ROBOTI

Nebo skoro… K vyhledání dostupných 
vědeckých dat výzkumníci využili 
umělou inteligenci. Přivedla je 
k téměř tisícovce studií, čímž si 
ušetřili několik let práce a zvýšili 
pravděpodobnost úspěchu při 
klinických studiích.

Pomocí krevní plazmy 
se v současné době řeší 
zejména:

• šokové stavy

• popáleniny

• syndrom akutní respirační tísně

• kardiopulmonální operace bypassu

• primární imunitní nedostatečnost

• autoimunitní onemocnění

• poruchy srážlivosti krve
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rezistence k nádorům a další infekce. Ne-
znamená to, že pokud pacient dostane 
kontaminovanou plazmu, automaticky 
onemocní – záleží na síle jeho imunitního 
systému. Téměř nulová pravděpodobnost 
nákazy je pak v Evropě a USA. V jiných 
zemích, kde nefunguje systém přísné kon-
troly, představuje ale kontaminace pro-
blém.
A právě tady může náhrada krevní plazmy 
z konopí sehrát důležitou úlohu. Ačkoli 
čistý edestin se z konopného semene 
extrahuje poměrně složitým způsobem, 
výrobní náklady jsou oproti „přirozené 

plazmě“ z krve minimální. Výroba jednoho 
litru stojí zhruba jedno euro při průmyslo-
vé výrobě, cena za vak a fyziologický roz-
tok je přibližně dvě eura. Výrobní náklady 
na hotový produkt se tedy pohybují ko-
lem tří eur. 
Z principu výroby je také jasné, že připra-
vený roztok nemůže být kontaminován 
žádnou z výše uvedených infekcí, a tudíž 
zvyšuje bezpečnost při podání plazmy 
pacientovi. Jednou z výhod řešení je 
i možnost podání pacientům, kterým ná-
boženské nebo etické vyznání nedovoluje 
přijmout klasickou krevní transfúzi.
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Výroba ekologická a bez odpadu
Farmaceutická výroba často bývá kvůli používa-
ným chemikáliím a toxickým látkám náročná na 
životní prostředí. V případě P4P to ale neplatí. „Jak-
mile rozjedeme průmyslovou výrobu, budu chtít 
dostávat konopná semena buď ve vratných, nebo 
alespoň kompostovatelných obalech. Zároveň ne-
budu využívat plastové sudy na skladování, ale 
nechám postavit statická sila. Důležitou surovinou 
ve výrobě je samozřejmě voda. Pro její zpracování 
pořídím recyklační linku. Přefiltruji ji, odkalím a zno-
vu z ní vyrobím demineralizovanou vodu potřebnou 

pro zahájení výroby. Kal pak dám na kompost. Vedlejším produktem při extra-
hování edestinu je konopný olej, který můžu prodat k dalšímu využití. Totéž 
udělám i se zbylými slupkami semen. Využijí se jako krmivo nebo hnojivo s vy-
sokým obsahem dusíku. Ve výsledku tak nevyprodukujeme žádný odpad,“ plá-
nuje Miroslav Mašata. K této myšlence ho vede jednak ohleduplnost k planetě, 
ale i ryze pragmatické důvody. Nezatíží ho poplatky za likvidaci odpadu i stále 
se zvyšující náklady na vodu. Věří tedy v rychlou návratnost investice na poří-
zení vodní recyklační linky.
Výsledkem extrakce edestinu je bílý prášek. Může se hned smíchat s fyziologic-
kým roztokem a náhražka krevní plazmy je tak hotová. Miroslav Mašata ale po-
čítá i s další možností: „Mohli bychom produkovat ‚instantní plazmu‘. Budete mít 
prášek se solí, který rozpustíte v demineralizované vodě, která se dá relativně 

Plazma odebraná z krve:

Při jednom odběru se odebere 

700 ml plazmy

Pacient dostane 

náhradu cca 28 eur

Náklady na zpracování jednoho litru plazmy 

se pohybují v rozmezí 35-40 eur

Lékaři pojišťovnám 

účtují cca 200-500 eur

Náhrada krevní plazmy z konopí:
Náklady na výrobu 

jednoho litru: 1 euro

Cena vaku a fyziologického 
roztoku: 2 eura

tedy celkem 3 eura za litr 
náhrady krevní plazmy ve vaku 
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Životodárná složka
životodárné tekutiny

Zajímá vás více? 
Poslechněte si podcastovou řadu

Zázrak jménem edestin
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snadno vyrobit i v polních podmínkách. Takto si vy-
robíte plazmu přímo na místě potřeby.“ Tento způ-
sob najde využití jak při živelních katastrofách nebo 
válečných konfliktech, tak v místech, kde by bylo 
náročné krevní plazmu skladovat.

Edestin jako doplněk stravy
Náhrada krevní plazmy z konopí ještě letos zamíří 
do klinických studií. Už teď se ale můžeme setkat 
s doplňkem stravy, a to v podobě tobolek s oboha-
cenou konopnou moukou a s vysokým obsahem 
edestinu. „Když jsme si dělali rešerše vědeckých 
studií, abychom se o edestinu dozvěděli co nejvíce, 
dočetli jsme se o všech možných účincích, které 

edestin na lidský organismus má. V minulosti se prokazatelně užíval, ale pak 
se na něj jaksi pozapomnělo. A tak nás napadlo ho do lidské výživy vrátit,“ 
objasňuje Miroslav Mašata, co společnost P4P k vývoji doplňku stravy vedlo.
Bílkoviny jsou pro lidský organismus velmi důležité. Na rozdíl od tuků a cukrů 
je ale lidské tělo nedokáže ukládat. „Jedinou zásobárnou bílkovin je právě ten 
plazmatický albumin, který tělo potřebuje neustále obnovovat a doplňovat. 
Proto jsme přesvědčeni, že edestin je vhodným doplňkem stravy, protože 
v rostlinné i živočišné říši nemáme tělu bližší, komplexnější protein, který by 
obsahoval všechny aminokyseliny, které tělo potřebuje k tvorbě vlastních 
bílkovin,“ přidává se lékař Pavel Kubů, který má v P4P na starosti medicínskou 
stránku projektu. Doplněk stravy Bloody Vital ocení zejména sportovci, senio-
ři, lidé po náročných infekčních onemocněních – zkrátka ti, kteří svůj organis-
mus potřebují rychle revitalizovat.

Plazma je průhledná tekutá složka 

krve s nažloutlou barvou, která kromě 

vody obsahuje celou řadu bílkovin, 

cukrů, tuků i minerálů, výrazně se 

podílí na transportu živin, udržování 

látkové výměny a přenosu informací. 

U pacientů ve zhoršeném stavu je 

krevní plazma jediným možným 

zdrojem bílkovin, které jsou nezbytné 

nejen pro fungování organismu, ale 

také tvorbu bílých krvinek.
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Text: Tereza Šťastná
Foto: Prague Marriott Hotel

Z odpadů 
gastronomické poklady
Limonáda ze švestkových pecek, ocet z jahodových stopek nebo pampeliškové kapary. Když 
šé�uchař David Rejhon ve svém království – kuchyni The Artisan – ukazuje produkty vlastní 
výroby, oči mu doslova září.

Pokud pominete první zkušenost 
v babiččině kuchyni, kdy jste se 
s bezodpadovým vařením setkal 
coby profesionální kuchař?
Se zero waste konceptem jsem se začal 
zabývat více po svém návratu z Asie, kde 
jsem viděl, jak se při nakládání s jídlem 
snaží všechno možné zdělat. V Asii se ve 
velkém fermentuje, od různých miso past 
až po rybí omáčky a další. A právě kvašení 
je se zero waste hodně spjaté, protože 
v něm zpracováváte slupky a další zbytky. 
Začal jsem se zajímat o to, jak se tyto věci 
vyrábí, jakými technologickými postupy 
a procesy. Po návratu jsem navíc mohl 
spolupracovat s kuchaři Vláďou Čechem 
a Martinem Štanglem. Oba se zbytky 
v kuchyni pracují a společně s nimi jsem 
do tématu zero waste v Čechách více 
pronikl.

Ve vyspělých zemích jsme dnes 
zvyklí zajít do supermarketu a vybí-
rat si z nepřeberného množství po-
travin. Mnoho z nich pak ale také 
končí v koši. Evropské domácnosti 

„Šetrné zacházení se zdroji, včetně suro-
vin, pro mě představuje životní styl,“ říká 
milovník české a asijské kuchyně, který 
o myšlenky a principy zero waste dnes 
úspěšně obohacuje i českou gastrono-
mickou scénu.

Kde jste se poprvé setkal s koncep-
tem zero waste neboli s bezodpado-
vým vařením?
Jako malý kluk v kuchyni mé babičky. Pat-
řila ke generaci, která zažila válku a která 
byla velmi skromná a zvyklá se zdroji za-
cházet opatrně, šetřit s nimi. A to nemlu-
vím jen o jídle. Když jsme spolu byli v ku-
chyni, bylo vidět, jak se babička snažila 
hospodařit co nejšetrněji.

vyhodí ročně v průměru 69 kilogra-
mů potravinového odpadu (podle 
zdroje zachranjidlo.cz). Je šance 
tuto nepříznivou statistiku změnit?
Je důležité o těchto tématech mluvit 
a ukazovat lidem, co všechno můžou se 
surovinami dělat. A zodpovědnost je i na 
nás kuchařích, protože i my udáváme 
trendy. Považuji za správné své znalosti 
a zkušenosti sdílet a předávat i mladším 
kolegům. Obklopuji se lidmi, které podob-
ný styl práce baví. A mám radost, že 
mladší generaci dává smysl využít maxi-
málně surovinu, z níž by jinak část skon-
čila ladem. Nejenže tím pomáháme příro-
dě, ale v profesionální kuchyni tím doká-
žeme ušetřit i mnoho peněz.
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DAVID REJHON

Šé�uchař restaurace The Artisan 
pražského Mariottu sbíral své 
kulinářské zkušenosti na praxích 
v USA, Asii i na cateringu při závo-
dech Moto GP. Je milovníkem české 
kuchyně a asijského street foodu. 
Svou lásku k dobrému jídlu a šetrné-
mu vaření sdílí i se svou rodinou – 
manželkou Bárou a dvěma dětmi 
Filipem a Sabinkou.
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DOMÁCÍ PESTO Z LISTŮ 
OD ŘEDKVIČEK

Očištěné listy z cca 2 svazků ředkvi-
ček vložte do mixéru, přidejte 40 g 
parmazánu, hrst mandlí, česnek, 
2 lžíce olivového oleje, sůl a pepř. 
Vše důkladně promixujte. Pokud bude 
pesto příliš tuhé, můžete přilít olej do 
požadované konzistence. Můžete také 
dochutit citronovou šťávou.
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Pochutin ze „zbytků“ je ve vaší ku-
chyni celá řada. A stále vymýšlíte 
nové a nové produkty. Kde hledáte 
inspiraci?
Hodně čtu, sleduju kolegy kuchaře, kteří 
mě inspirují. Všímám si práce těch nejlep-
ších michelinských restaurací. Mou oblíbe-
nou je Silo v Londýně, která je stopro-
centně zero waste – od ubrousku a pro-
stírání na stole po nádobí, které je vyro-
beno z rozdrcených lahví od vína. Dokon-
ce na střeše v centru Londýna chovají 
včely, což nás natolik nadchlo, že už i my 
máme dnes vlastní úly. Pokud tedy vidím, 
že někdo udělal něco zajímavého, vyzkou-
ším to také a v případě úspěšného poku-
su pak implementuji do vlastní praxe.

Máte ale i vlastní inovace, třeba na-
kládaná pampelišková poupata, kte-

rým přezdíváte pampeliškové kapa-
ry. Jak se nápad na ně zrodil?
Jakákoli jedlá rostlina se dá nějakým způ-
sobem zpracovat. Když pampeliškové 
poupě naložíte a necháte prokvasit, 
ztmavne a tvarově i barvou připomíná 
klasické kapary. Už si nevybavuju, kde 
jsem k tomuhle nápadu přišel. Ale říkal 
jsem si, že by mohl fungovat. A vzešel 
z toho zajímavý a neobvyklý produkt, kte-
rý díky své kyselé chuti skvěle funguje 
s rybami. Rád zkouším nové věci, a i když 
něco napoprvé napodruhé nevyjde, člověk 
se nesmí vzdát. Vše se dá nějakým způso-
bem zasušit, dehydrovat a následně roze-
mlít na výborné koření. Děláme ho třeba 
ze slupek z řepy či kořenové zeleniny. Dý-
ňová semínka s částí dužiny, které po vy-
dlabání normálně končí v koši, necháváme 
zakvasit na ocet, děláme z nich emulzi na 
dresink. Nebo semínka naložíme do soli 
a zasušíme, čímž z nich získáme chutný 
a křupavý snack. Ze stonků z bylinek vyrá-
bíme výborné bylinkové oleje. Paleta mož-
ností je obrovská. 

Kolegy se pro zero waste snažíte 
nadchnout nejen sdílením zkušenos-
tí, ale i společným sbíráním surovin…
V profesionální kuchyni jste často pod 
velkým tlakem. A není lepší relax, než vy-
razit do přírody, do lesa. Občas vyhlásím, 
že potřebujeme třeba smrkové špičky 

nebo medvědí česnek. Sezona těchto su-
rovin navíc hrozně rychle letí a na jejich 
sběr máte jen dva tři týdny. S kolegy si ve 
skupině na WhatsAppu píšeme, co zrovna 
roste. Klukům řeknu, ať jdou místo na pivo 
radši do přírody a něco nasbírají. Pak se 
sejdeme po víkendu, každý přiveze třeba 
tašku smrkových špiček a jdeme je zava-
řovat. Pro ty mladé kluky je to skvělé 
odreagování a zároveň jim to otevírá oči 
v tom, co všechno příroda nabízí a co 
všechno se dá použít. 

A některé suroviny si navíc pěstuje-
te i přímo v Artisanu…
Máme tady kultivátor na bylinky, v novém 
skleníku budeme zkoušet pěstování po-
mocí hydroponie, máme zahrádku na jedlé 
květy. Když je některý z kuchařů pod tla-
kem, pošlu ho zalít a nastřihat květiny. 
A vím, že si aspoň na deset patnáct minut 
vydechne od stresu.

Pokud by chtěl někdo se zero waste 
vařením začít, co byste poradil?
Lidé dnes najdou hodně informací o tom, 
že spoustu věcí v kuchyni opravdu nemusí 
vyhazovat a dají se nějakým způsobem 
zpracovat. Je to o tom nebýt líný a říct si, 
že člověk sice nemůže udělat všechno, 
ale může začít menšími kroky. A když se 
takhle naučíte třeba z listů ředkviček, kte-
ré byste jinak vyhodili, připravit pesto, 
nejenže pomůžete přírodě, ale ve výsled-
ku si navíc ještě pochutnáte.
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Autor: Petr Manuel Ulrych
Foto: Prague Marriott Hotel

Klobouk 
Restaurace The Artisan je nejlepším udržitelným projektem. Alespoň podle výsledků posledního 
ročníku prestižního ocenění Velká cena cestovního ruchu, kterou už pošestnácté vyhlašovala 
komunikační agentura COT group. Slavnostní předání cen proběhlo během zahajovacího dne 
mezinárodních veletrhů cestovního ruchu a regionální turistiky Holiday World a Region World, 
které v polovině března proběhly v areálu PVA EXPO v pražských Letňanech.

vyzvedla především myšlenku restaurace, která na 
ekologických a lokálních surovinách staví svůj byz-
nys. Oceňuje, že The Artisan myslí opravdu na 
všechno – od vlastních bylinek po zero waste. 
Slovy jednoho z porotců: „Za mě klobouk dolů!“

Ocenění převzali (zleva): 
Štěpán Malý, Director of Sales and Marketing, 
Kristýna Rejlová, Restaurant manažerka, 
a diplom drží Peter Mikuláš, Executive Sous Chef.

P řihlašovatelé mohli vybírat ze čtyř kate-
gorií, kterými byly Nejlepší elektronický 
projekt, Nejlepší udržitelný projekt, Nej-

lepší turistický produkt v cestovním ruchu a nově 
zařazená Nejlepší inovativní marketingová komuni-
kace.
Signifikantním rysem 16. ročníku prestižní soutěže 
byl akcent na udržitelnost. „Téměř pětina všech 
projektů byla přihlášena do kategorie Nejlepší udr-
žitelný projekt. A dlužno podotknout, že šlo o pro-
jekty opravdu zajímavé. Jsem osobně ráda, že se 
český cestovní ruch nese na vlně tohoto světové-
ho trendu a že čím dál více subjektů z oblasti turis-
mu přistupuje k rozvoji svého podnikání i oboru 
jako takového zodpovědně a s ohledem na lokální 
komunity i budoucí generace,“ uvádí jednatelka 
COT group Eva Frindtová. „Zájem přihlašovatelů 
a kvalita jejich udržitelných projektů jsou jedno-
značným potvrzením správnosti našeho loňského 
rozhodnutí obohatit Velkou cenu cestovního ruchu 
o tuto kategorii,“ dodává.
A právě tuto kategorii restaurace The Artisan vy-
hrála. Porotu zaujalo, že podnik klade důraz na udr-
žitelný a odpovědný přístup k hospodaření s cílem 
dosáhnout zero waste provozu. Svým hostům při-
pravuje moderní českou kuchyni s využitím čerst-
vých sezonních surovin od lokálních farmářů 
a z vlastní produkce. Porota ve svém hodnocení 
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Text: Petra Mrázková
Foto: archiv Ctirada Hemelíka

U ž jen taková maličkost, jako jsou 
všechna autorská práva, která se 
k danému filmu vážou. Uvědomil si to 

Ctirad Hemelík, a tak založil společnost Artinii, kte-
rá usnadňuje přístup k filmům pro maloodběratele. 
Cesta k úspěchu však 
nebyla vůbec jednodu-
chá.
Když v letech 2007 
a 2008 pořádal malý 
filmový festival Spiritual 
Cinema, zaskočilo ho, 
jak obtížné je získat 
licenci k jednorázovému 
veřejnému promítání 
filmů, které v Česku 
nemají svého oficiálního 
distributora. Trvalo ně-
kolik měsíců, než naplnil program. Na jednorázové 
použití mu nikdo nechtěl práva poskytnout. Pro 
majitele distribučních práv to byla zanedbatelná 
částka. Snad jen kdyby chtěl získat práva na několik 
let dopředu…
O rok později tedy koupil s kamarády práva na hra-
ný filmový dokument What The Bleep Do We 
Know!? s tím, že ho nabídnou do českých kin. Pro-
vozovatelé kin však měli své filmy nasmlouvané 

Filmy (ne)jsou 
pro každého
Chcete si udělat filmový večer pro několik desítek lidí? Třeba v rámci oslavy pro celou 
rozvětvenou rodinu a kamarády? A víte, že to není jen tak?

a o dokument, který jim Ctirad Hemelík nabízel, 
neměli zájem. Nakonec z filmu dal vyrobit DVD, 
kterého se prodaly statisíce kusů, čímž pokryl in-
vestici. A postupně se v něm zrodila myšlenka za-
ložit tržiště s filmy, kde by si lidé mohli vybírat titu-

ly pro své eventy nebo 
filmové večery s kama-
rády.

V kinech jen zlo-
mek filmového 
trhu
Ročně se vyrobí asi 
40 tisíc filmů a audiovi-
zuálních děl. Nicméně 
do kin v regionech na-
příklad České republiky 
se jich dostane zhruba 

150. Různí lidé ale mají různé zájmy a ty ne vždy 
korespondují s tím, co je trendy v kinech. Jedná se 
například o sportovce, motoristy, fotoamatéry, ale 
také zahrádkáře či milovníky vína… Zkrátka jakou-
koliv sociální skupinu, která se sdružuje. A k tomu 
patří i promítání filmů. Nicméně v případě výše 
uvedených spolků se setkání sice konají, ale nedo-
jde k zaplacení všech poplatků, protože je to složi-
té.

Filmy mají zelenou!
„Majitelům filmových a AV práv nabízíme 
jedno místo, myšleno úložiště, pro jejich 

filmy a z tohoto místa odbavení všech 
veřejných projekcí po celém světě. 

Vůči stávajícímu standardu filmového 
průmyslu, což je zasílání harddisků po 
celém světě skrz letecké společnosti, 

přinášíme zelenou a velmi šetrnou 
technologii.“ – Ctirad Hemelík
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Kdo jsou tedy klienti Ctirada Hemelíka? Jsou to 
všichni majitelé fi lmových práv, kteří chtějí rozšířit 
potenciál pro svá fi lmová díla – stará, nová, černobí-
lá, komunitní, nezávislá, krátká, televizní atd. Jsou 
to také jednotlivci, spolky, kluby, party lidí, ale také 
fi rmy, které hledají zají-
mavý zážitek, jenž je 
pobaví a obohatí.

Pustit fi lm 
z DVD? Nelze!
No a proč si jednoduše 
fi lm na takové akci ne-
pustit z koupeného 
DVD? Čistě už jen proto, 
že to není legální. Na 
obalu takového DVD je 
uvedeno, že je určeno 
výhradně pro domácí produkci v omezeném počtu 
diváků. Zkrátka řečeno „do obýváku“. Ne na hro-
madné akce v kině nebo v kavárně pro více lidí. 
S tím musí souhlasit majitel autorských práv. Navíc 
na větší akci je třeba také jiná kvalita fi lmu či doku-
mentu. Patentovaný Artinii Cinema Player poskyt-
ne nejen super kvalitu na velké promítání, ale také 
ochrání fi lm proti krádeži a hlídá počet přehrání.
A na kolik takové promítání vyjde? Poplatek za jed-

norázové poskytnutí licence je smluvní a závisí na 
čtyřech aspektech – místě projekce, počtu diváků, 
stáří fi lmu a také na tom, zda se na akci platí za 
promítání vstupné, nebo ne. Jestli se například jed-
ná o charitativní akci, vzdělávací atd. V kině pro asi 

dvě stovky platících 
diváků se cena práv 
může pohybovat v roz-
mezí 250–500 dolarů, 
oproti tomu promítání 
fi lmu v rámci volného 
doprovodného progra-
mu Festivalu Evolution, 
kdy bude v sále 
500 míst k sezení, se 
náklady na práva k fi l-
mu budou pohybovat 
kolem částky 200 dola-

rů, protože se na fi lm neprodávají lístky zvlášť.
Nápad fi lmového tržiště CinemaAnywhere.com má 
celý proces zjednodušit. Jedná se o jednoduchý 
e-shop, ve kterém by fi lmoví producenti nabízeli 
svá díla a zájemci by po uvedení zmíněných čtyř 
parametrů snadno zjistili, kolik je promítání fi lmu 
bude stát. Film by si zde mohli také rovnou koupit.

Zakladatelé Artinii 
Ctirad Hemelík 
a Vít Krajíček

Jde o to, že ročně se vyrobí 
cca 40 000 fi lmů a audiovizuálních děl. 

Nicméně do kin v Česku se jich dostane 
zhruba 150, je možné si vytvořit malé kino 

či kavárnu a v něm pouštět lidem něco, 
co je zajímá a na co se složí.

150
40 000
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Text: Daniel Mrázek
Grafika: archiv ÚFCHJH AV ČR
Foto: Shutterstock.com

pro chemické technologie – dost možná ta největší za posledních 
sto let,“ je přesvědčen chemik Petr Krtil. A to je důvod, proč se 
svou troškou do mlýna poznání přichází i jeho domovské pracovi-
ště – Ústav fyzikální chemie Jaroslava Heyrovského Akademie 
věd ČR v Praze (ÚFCH JH AV ČR). „Chemické technologie jsou 
schopny nám poskytnout vektory, které přenesou obnovitelnou 
energii produkovanou třeba v Austrálii až do Evropy,“ pokračuje.
Jednou z možností, jak toho dosáhnout, je vodík. Princip je jedno-
duchý. „Obnovitelná“ elektřina poslouží jako energie pro elektrolý-
zu vody, která se rozloží na kyslík a vodík. Vodík se zkapalní, pře-
veze se a v místě určení se z něj opět vyrobí energie. Poslouží 

Dostaneme 
obnovitelnou 
energii z Austrálie?

Máme-li se orientovat jen na obnovitelné zdroje energie, nedokážeme jich v našich končinách 
vybudovat tolik, aby produkce zcela pokryla poptávku. Už jen proto, že například ze solárů v našem 
mírném pásmu nezískáme tolik co v teplejších oblastech. Zdá se tedy, že ani v budoucnu se 
neobejdeme bez dovozu energie.

V hodným místem pro vybudo-
vání rozsáhlých solárních elek-
tráren je například Austrálie, 

Afrika nebo Střední a Jižní Amerika. Pravdě-
podobně se tam vyrobí více obnovitelné 
elektřiny, než se spotřebuje. Jenže jak ji 
dostat dál? Třeba mezi Evropou a Austrálií 
asi těžko přes moře natáhneme dráty…
Vědci po celém světě tedy musí vyřešit 
problém, jak energii dopravovat. „Překva-
pivě je to výzva nikoliv pro energetiku, ale 
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TOHLE JE VÁŽNĚ 
PROBLÉM!
Ročně se v Evropě spotřebuje 
11804 TWh energie. Na 
takovou spotřebu by bylo 
potřeba 737 temelínských 
jaderných elektráren.
Jen v České republice to je 
480 TWh/rok, což by vyprodu-
kovalo 20 Temelínů.
Vlastními zdroji Evropa tuto 
spotřebu pokrývá jen ze 40 %. 
Nemluvíme teď o elektrár-
nách nebo teplárnách, těch 
máme dost. Ale o palivu – to 
se musí dovézt. Nejčastěji se 
jedná o fosilní paliva, 
konkrétně ropu a zemní plyn.
Dokážeme se vůbec bez 
fosilních paliv obejít?

PROČ SI 
NEVYSTAČÍME SAMI?
Abychom v Česku dokázali 
vyrobit 400 TWh energie za 
rok bez použití fosilních 
zdrojů, potřebovali bychom 
vybudovat v nejoptimističtěj-
ším scénáři dalších nejméně 
2000 km2 fotovoltaických 
elektráren (tedy 2,5 % rozlohy 
Česka) nebo 6000 km2

větrných elektráren 
(7,5 % rozlohy Česka).

Pro představu:

• 33 % rozlohy už teď 
zabírají lesy;

• 38 % rozlohy tvoří 
zemědělská půda;

• 10 % rozlohy je zastavěná 
plocha.

Sečteno, podtrženo – solární 
ani větrné elektrárny nemáme 
moc kam umístit…
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třeba jako pohon aut, nebo se z něj průcho-
dem přes palivový článek opět stane elektřina. 
Hodně laicky řečeno, vodík se v palivovém 
článku spojí s kyslíkem, vznikne voda, čímž se 
uvolní elektrická energie.

Není to tak jednoduché
Jenže to má háček. „Vodík je přece plyn. Jeden 
kilogram vodíku má objem asi jedenáct metrů 
krychlových. Transport stlačeného nebo zka-
palněného vodíku je nesmírně obtížný. Pokud 
bychom chtěli vodík použít jako zásobní ma-
teriál pro ukládání velkého množství energie, 
museli bychom své současné skladovací ka-
pacity, které máme například pro zemní plyn, 
zvýšit asi pětkrát nebo šestkrát, což zjevně 
není schůdná cesta,“ varuje Krtil.
Druhou, poněkud samozřejmou možností jsou 
baterie. Jenže ačkoli jsou skvělé pro stacionár-
ní ukládání energie, pro několikatisícikilomet-
rový transport jsou nevhodné.

Jak z toho ven
Je tedy vůbec nějaká možnost, jak energii na 
velké vzdálenosti přepravit? Na to právě vědci 

v ÚFCH JH AV ČR hledají odpověď. Relativně 
schůdně vypadá systém, kdy se nejdřív 
z elektřiny vyrobí vodík a z něj pak něco, co se 
dá snadno transportovat a skladovat. Jednou 
možností je čpavek. Ten je ale pro svou ne-
bezpečnost spojen s rizikem vážné havárie. 
Navíc i jen velmi malé úniky dusíku při poža-
dovaném objemu čpavku představují značné 
riziko z hlediska životního prostředí.
Další možností je metanol. Není spojen s vý-
raznými riziky. Bohužel současný postup, kdy 
se vyrobí z vodíku a oxidu uhličitého metan, 
který se rozloží na syntézní plyn, ze kterého 
vyrobíme metanol, je pro nízkou efektivitu 
nepoužitelný. Ani vylepšení, kdy by se metan 
přímo oxidoval na metanol pomocí zeolitické-
ho katalyzátoru, na kterém se v současnosti 
v ÚFCH JH AV ČR pracuje, asi stačit nebude.
Další z výzkumníků Jiří Dědeček proto vidí ře-
šení v tom, že se z vodíku vyrobí rovnou me-
tanol nebo jiná vhodná molekula. I na tomto 
procesu v ÚFCH JH AV pracují.

Jaké další zajímavé vynálezy vznikají 
na ÚFCHJH AV ČR? Podívejte se na 
záznam konference Heyrovského 
ústav se otevírá 2023
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Fotovoltaika Tepelná čerpadla Nabíjecí stanice

Nabízíme komplexní služby od začátku až do konce projektu. To 
zahrnuje plánování, návrh a instalaci fotovoltaického systému, 
administrativní práce spojené s povoleními a připojením k elek-
trické síti, a také servis a údržbu po dokončení projektu. Našim 
cílem je poskytnout vám bezstarostný průběh projektu, včetně 
kvalitně odvedené práce.

Tato firemní fotovoltaická elektrárna se 
nachází v okrese Kladno, v Středočes-
kém kraji. Bylo zde instalováno celkem 
208ks FVE panelů (93,6kWp) 
a 85,2kWh celkové kapacity baterií.

Zajistili jsme všechny náležitosti od 
samotné projektové dokumentace,
až po vyřízení dotace.

Fotovoltaika na firmy? Umíme!

Pro více informací a realizací navštivte 
náš web: solution-energy.cz

Solar Solution Energy, s.r.o. | IČ: 11880724 | DIČ: CZ11880724

Tel: +420 771 174 950
Email: jan.havelda@solution-energy.cz
Sídlo: Studeněves 80, 273 79 Studeněves
Pobočka Brno: Hasičská 811/14, 620 00 Brno - Tuřany
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www.trustav.cz

okna.dvere.trustav

TRUSTAVcz

Text: Jana Šetele  Foto: Trustav

N aší doménou jsou dřevěná okna 
a dveře, které zkrášlily budovy (mimo 
jiné) v památkových zónách v Praze, 

Brně, Karlových Varech, Ostravě, Olomouci, Litomě-
řicích a v dalších českých městech. Umíme vkusně 
doplnit i chalupy a roubenky – zkrátka vše, co si 
kvalitní a krásná dřevěná okna a dveře žádají.
Výrobu zajišťují kmenoví zaměstnanci v našich 
vlastních prostorách v Děčíně. 
Sídlo a vzorkovnu máme v Praze na Malvazinkách.
Okna i dveře nejen vyrábíme, ale také montujeme, 
a to včetně všech souvisejících prací.

Od roku 1998 navazujeme na tradici českých truhlářů. Vyrábíme za pomoci nových 
technologií, avšak stále s významným podílem ruční práce.

Svým zákazníkům poskytujeme kompletní servis, 
poradenské služby, zpracování projektů, případně 
interiérovou truhlařinu související právě s okny 
a dveřmi.
Zároveň nabízíme opravy fasád a rekonstrukce 
bytů. Zajišťujeme také jednání s památkáři.
Pracujeme s přírodním materiálem, naše okna mají 
zdravotní certifikát. Velmi dobře si uvědomujeme, 
že vše nové – včetně oken a dveří – by mělo být 
nejen dobrou investicí, ale mělo by vydržet a dobře 
sloužit jak současným, tak budoucím generacím.

KVALITNÍ OKNA A DVEŘE 
S VŮNÍ DŘEVA OD FIRMY TRUSTAV

#TRADITION
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V  České republice bylo za rok 
2021 vytěženo cca 30 mil. m3 
surového dřeva a další 

2 mil. m3 dovezeny ze zahraničí. Zpracová-
no z toho bylo však jen 15 mil. m3 a zbý-
vající část byla převážně vyvezena do za-
hraničí. S odezníváním kůrovcové kalamity 
se těžba této klíčové suroviny od roku 
2022 snižuje, přičemž zůstává mnoho 
výzev a nejistot do budoucích let včetně 
rizika jejího nedostatku, uvádí spolu s daty 
INCIEN ve své tiskové zprávě a klade si 
otázku: Umíme dřevo efektivně a dlouho-
době využívat ve výrobcích s vyšší přida-
nou hodnotou, recyklovat a vracet do 
oběhu? Jaké výzvy a příležitosti čekají 
české dřevozpracující fi rmy i související 
odvětví v blízké budoucnosti a jakou roli 
může hrát cirkulární ekonomika?
Lesnický sektor a dřevozpracující průmysl 
prošly v posledních pěti letech turbulent-
ním obdobím z důvodu kůrovcové kalami-
ty a odvětví se z ní postupně vzpamato-
vává. Zároveň je na lesy a na dřevo nahlí-
ženo jako na strategické zdroje v řadě 

Neplýtvejme 
V Česku máme velký prostor pro lepší hospodaření se dřevem. Nově vytěžené 
často míří do zahraničí, odpadní, ale recyklovatelné je z velké části spalováno 
nebo končí na skládkách. Cirkulární přístup k dřevu navrhuje nová studie 
Institutu cirkulární ekonomiky INCIEN.

legislativních iniciativ EU k řešení klíčových výzev od 
pohlcování uhlíku v lesích a podpory ekosystémo-
vých služeb na straně jedné až po využití dřeva pro 
stavebnictví, energetiku, obaly, nábytek, a dokonce 
i v bioplastech, textilu nebo chemickém průmyslu. 
Tyto ambice nejsou nutně v rozporu, ale je potřeba 
najít optimální rovnováhu. V tomto ohledu může 
podle INCIEN hrát klíčovou roli cirkulární ekonomika.

Proč se dřevem zabývat, 
když je obnovitelným zdrojem?
INCIEN se rozhodl vypracovat novou studii, která 
mapuje využívání dřeva v Česku a řeší, proč je důleži-
té se cirkularitou dřeva zabývat, přestože jde o obno-
vitelný materiál. INCIEN v tiskové zprávě vysvětluje, 
že na dřevo jsou postupně zvyšována očekávání ze 
všech stran. Dřevo se stále více využívá v energetice 
(zvyšuje se podíl OZE včetně biomasy), zároveň je 
potřeba posílit surovinovou bezpečnost ČR, zejména 
pro potenciální rozmach dřevostaveb a dekarbonizaci 
stavebnictví. Dopady změny klimatu a kůrovcové 
kalamity, vyšší ochrana lesních ekosystémů a zpřís-
ňující se politika lesního hospodářství na úrovni EU 
navíc mohou zamíchat kartami stran množství do-
stupné lesní biomasy. 

Text: Daniel Mrázek
Foto: INCIEN a Shutterstock.com
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Zároveň nejsou transparentní a kompletní data 
o produkci odpadního dřeva, která se odhaduje až 
na milion tun ročně, z toho se využívá jen menšino-
vý podíl přes veškerou snahu zpracovatelů na sběr 
a třídění pro recyklaci a výrobu zejména dřevotřís-
kových a OSB desek.
Pomoci by mělo uplatňování principů takzvaného 
kaskádového využití dřeva a cirkulární ekonomiky 
během celého životního cyklu dřeva a výrobků na 
jeho bázi. Co to obnáší, vysvětluje v rozhovoru je-
den z autorů studie Benjamin Hague, vedoucí vý-
zkumu v INCIEN.

Zdroj: UNECE/FAO, adapted from from Höglmeier et al. (2015) and Ellen MacArthur Foundation
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plastů se dá dřevo zpracovávat jen po 
omezený počet cyklů z důvodu jeho 
přirozené tendenci k degradaci.

#CIRCULARECONOMY

66

Jak jste studii prováděli?
Studie, kterou jsme právě vydali, má po-
skytnout komplexní přehled o tomto té-
matu a celém hodnotovém řetězci pro dře-
vo z pohledu cirkulární ekonomiky a v kon-
textu české ekonomiky. V dílčích aspek-
tech jsou lesy a dřevo v Česku dlouhodobě 
řešená a probádaná témata, ale z našeho 
pohledu chyběl takový přehled a zasazení 
do kontextu cirkulární ekonomiky.
Z toho vyplývá, že jsme neměli ambici 
analyzovat každý aspekt do hloubky. Po 
důkladných rešerších jsme vedli konzulta-
ce s vybranými odborníky a stakeholdery 
napříč hodnotovým řetězcem, abychom 
identifi kovali klíčové trendy a aktuality 
v sektoru, pojmenovali překážky a nastínili 

možná řešení a příklady dobré praxe. 
V rámci Českého cirkulárního hotspotu, 
který INCIEN koordinuje, vznikla pracovní 
skupina zainteresovaných členských fi rem 
a organizací. Od dalších sektorových orga-
nizací jsme získali zpětnou vazbu přes 
dotazníkové šetření.

Jak na tom v Česku jsme? Jak efek-
tivně dřevo využíváme?
Asi nikoho nepřekvapí, že na tom nejsme 
nejlépe. Jsou sice pozitivní trendy nebo 
signály, ale je stále velký prostor pro zlep-
šení. Chybí efektivní propojení mezi lesnic-
tvím a dřevozpracujícím průmyslem. Přetr-
vává nedostatek zpracovatelských kapacit, 
sektor je stále roztříštěný a vyrábíme zde 

z velké části řezivo nebo primárně zpraco-
vané dřevo s nižší přidanou hodnotou. Teď 
ten poměr klesá, ale ve vrcholných letech 
kalamity bylo kolem poloviny vytěžené 
kulatiny vyvezeno a podobný podíl existo-
val i v pilařské výrobě. Realizovaly se v po-
sledních pěti letech stovky dílčích a několik 
větších investičních projektů a těžba teď 
klesá, proto se ten nepoměr zmenšuje. 
V navazujících odvětvích, jako jsou náby-
tek, deskové výrobky nebo papír a obaly, je 
vysoká míra vývozu a nízký podíl domácí 
výroby na domácí spotřebě. Ve stavebnic-
tví jsou mimo jiné překážkou přísné národ-
ní normy požární bezpečnosti. A v otázce 
odpadního dřeva na konci řetězce chybí 
transparentní data a sledování toků, aby-
chom věděli přesněji, kolik toho odpadu je 
a jak se s ním skutečně nakládá.

Našlo by se i něco pozitivního?
Ale ano. V ČR má například společnost 
Kronospan výrobu jak dřevotřískových, 

Benjamin Hague, 
vedoucí výzkumu 
v INCIEN
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tak i OSB desek na špičkové úrovni s podí-
lem zhruba 50 procent dřevního recyklátu 
a možností tento podíl postupně zvyšo-
vat na 80 až 90 procent. Paradoxní však 
je, že až polovinu odpadního dřeva musí-
me dlouhodobě dovážet z okolních zemí 
z důvodu nedostatečného sběru v České 
republice.

Jak jde vůbec dřevo recyklovat? 
A do jaké úrovně – než prostě nezbu-
de nic jiného než ho spálit?
K tomu slouží princip kaskádového využití 
dřeva, který popisujeme ve studii. Na roz-
díl od například kovů, skla nebo plastů se 
dá dřevo zpracovávat jen po omezený 
počet cyklů z důvodu jeho přirozené ten-
denci k degradaci. Začínáme přednostně 
s výrobky ze solidního dřeva, ty se dají 
následně recyklovat ve výrobě deskových 
materiálů, ty desky se dají recyklovat na-
příklad ve výrobě papíru a obalů na bázi 
vláken, pak nějaké chemické produkty 

a v poslední řadě spalování pro energii. 
Na následujících úrovních kaskády by 
mělo mít vytěžené dřevo jen nutnou 
doplňující roli. Spalování sice patří do cirku-
lární ekonomiky, ale jako poslední mož-
nost, kdy již neexistuje způsob, jak dřevo 
ekonomicky materiálově zpracovat dále.

Kde v zahraničí můžeme hledat 
inspiraci?
Ještě jsme nezmínili, že studie vznikla za 
fi nanční podpory Fondu pro bilaterální 
vztahy v rámci Fondů EHP a Norska. Part-
nerem studie byl Norský institut pro vý-
zkum bioekonomiky (Norwegian Institute 
of Bioeconomy Research – NIBIO), který je 
aktuálně zapojen do několika rozsáhlých 
a inspirativních projektů, které do hloubky 
řeší podobnou problematiku, od digitaliza-
ce a zefektivnění lesního hospodářství až 
po zavedení cirkulárních principů v celém 
koloběhu dřeva do konce jeho životnosti. 
Pohyb a využívání dřeva sledují i pomocí 

chytrých technologií. Pozoruhodné je, že 
se těmto projektům alokovalo celkem 
40 milionů eur z národních zdrojů, což 
naznačuje, za jak strategické je téma 
cirkularity dřeva v této skandinávské 
zemi vnímáno.
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